
Namesto
novoletnega voščila

Tovarišice in tovariši, sodelavci v vseh organizacijah Mer
catorja! Ne zamerite mi, če lahkotnost novoletnega prazno
vanja zmotim z nekaj resnimi besedami. To sicer ni preveč v 
navadi, saj se ob voščilih in željah, ki si jih izrekamo za novo 
leto, rajši izogibamo težav, ki nam jih prinaša vsakodnevno 
navadno delo.
Preživeli in skoraj že pozabili smo pač vse tisto, kar nas je 
zaposlovalo v starem letu, novo pa se nam kaže v vsej svoji 
vedrini in veselem pričakovanju. In vendar se zavedamo, da 
nam bo prineslo stara in nova vprašanja, stare in nove te
žave, tako kakor pač vsakokrat.

Morda ja bila nekoliko preveč komaj opazno, verjetno v 
skladu z našo tradicionalno skromnostjo, zabeležena novica, 
ki jo je ugotovila Ekonomska politika, da smo prav v letu 
praznovanja 30-letnega poslovanja Mercatorja prišli v sam 
vrh med največjimi jugoslovanskimi organizacijami, saj 
smo po velikosti na tretjem mestu med pretežno trgovskimi 
organizacijami. V svetu, pa tudi pri nas, se takšnim ugotovi
tvam pripisuje mnogo večji pomen, mnogo večja publiciteta. 
Predvsem je mnogo več poudarka na poslovnem ugledu, ki 
ga uživajo tako velike firme.

Sprašujem se, ali nismo mi sami pravzaprav še vedno 
premalo zreli, da bi dojeli ves pomen in vse prednosti, ki jih 
daje takšen veliki sistem. Priznati moramo, da se z neverjet
nimi težavami izvijamo iz drobno trgovske miselnosti, raz
drobljenosti in vrtičkarske samozaverovanosti.

Očividno je, da v naših organizacijah nimamo dovolj spo
sobnih in širokih ljudi, ki bi se znali povzpeti nad podjetni
ški egoizem in tozdovsko ozkost, zlasti ljudi, ki bi bili pri
pravljeni odločilno vplivati na osveščanje najširšega kroga 
delavcev in na najvišjo stopnjo njihove samoupravne in 
upravljavske dovršenosti.

Vsak dan se nam kažejo primeri na vseh področjih našega 
dela, ko hvalijo in veličajo lastne uspehe, ne da bi poudarili 
ali se zavedali, da so lahko nastali le zaradi skupnega sodelo
vanja. Običajno znajo mahati z imenom Mercator samo ta
krat, kadar jim to utegne koristiti, sicer pa na to ime kaj radi 
»pozabljajo«.

Kadar gre za prizadevanje, da bi rešili kak skupen, širši 
problem, nastanejo običajno neverjetne težave in časovne 
zamude, samo zato, ker presegajo trenutne kratkoročne kori
sti v lastni organizaciji. Pri tem so pri zagovarjanju lastnih 
interesov običajno vsi zelo glasni, ko pa je treba podpreti 
skupno širšo zadevo, so v najboljšem primeru večinoma tiho, 
če že ne ugovarjajo.

Vsak dan smo priče samozadovoljstvu in vztrajnemu zani- 
kanju in skrivanju lastnih slabosti, pri tem pa napadalno 
kažejo na napake, pomanjkljivosti in slabo delo drugih. V 
želji, da bi si povečali svoj lastni dohodek, so mnogi sposobni 
zagovarjati najbolj nenačelna in najbolj ozka stališča, ne da 
bi bili pripravljeni upoštevati argumente, ki jih razlagajo 
drugi.

Kadar gre za izpolnjevanje dogovorjenih obveznosti in 
vzajemnih dolžnosti, znajo zavlačevati in opravičevati svojo 
malomarnost in nedisciplino z vsemi možnimi izgovori, ko 
pa terjajo zadovoljitev svojih lastnih interesov, jih kaj malo 
brigajo sosedovi problemi. Pri vsem tem je tudi mnogo mani
pulacije z mnenji delavcev, kar je posledica enostranskega in 
neobjektivnega informiranja, s čimer se uspešno vzdržujejo 
ozka gledanja in zavarovanost v lastno TOZD ali delovno 
organizacijo, omalovažujejo pa se prizadevanja drugih de
lavcev v drugih organizacijah in delovnih skupnostih, ki so 
itak samo nekakšno nepotrebno breme.

V luči teh in podobnih pojavov, ki se v raznih konkretnih 
oblikah pogosto dogajajo, naša velikost, predvsem pa naša 
notranja čvrstost, ne izgleda več tako blesteča.

Ali ne izhajajo iz spoznanja teh naših slabosti že tudi naše 
največje in najpomembnejše naloge za prihodnje leto 1980:

1. izkoristiti prednosti velikega sistema, toda ne samo 
zase, tudi za nas vse skupaj,

2. zaostriti boj za poslovno in samoupravno disciplino ve
dno in povsod, na vseh ravneh in ne samo takrat, kadar nam 
to slučajno ustreza,

3. napovedati neizprosno vojno egoizmu, ozkosti in podjet
niško tozdovski razdrobljenosti in zaprtosti, ki vidi samo 
svoje kratkoročne interese,

4. zagotoviti red, disciplino in odgovornost pri delu,
5. kar najbolj kvalitetno opravljati družbenoekonomsko 

funkcijo, ki jo imamo pri preskrbi prebivalstva,
6. doseči takšno delitev dohodka, da bo dosledno spošto

vano načelo - več za akumulacijo, manj za osebno in skupno 
porabo, in nepopustljivo širiti vse oblike združevanja sred
stev za tekoče in investicijske potrebe,

7. vztrajati na specializaciji in delitvi dela med organiza
cijami v SOZD, preganjati podvajanje poslov in zahtevati 
disciplinirano in skupno usklajeno nastopanje vseh organi
zacij s sorodno dejavnostjo.

To so zahtevne naloge, ki jih bo možno uresničiti le z 
organizirano aktivnostjo in z največjo angažiranostjo odgo
vornih delavcev v vseh naših organizacijah, še posebej ko
munistov, delegatov v samoupravnih organih, vodilnih in 
strokovnih delavcev in delavcev, aktivnih v naših družbeno
političnih organizacijah.

Bistveni pogoj za izpolnjevanje teh nalog bo tudi naša 
doslednost, da odstopanja in omahovanja identificiramo v 
vseh njihovih konkretnih pojavnih oblikah in odločno nasto
pamo proti nosilcem odpora in proti njihovim odkritim in 
prikritim oblikam spletkarjenja. Zlasti je potrebno prekiniti 
z miselnostjo, da je razreševanje teh in drugih skupnih pro
blemov samo stvar tistih, ki so zanje »zadolženi« v SOZD ali 
celo v njegovi delovni skupnosti, drugi pa si lahko ob tem 
privoščijo mlačnost in brezbrižnost in tako pasivno dopu
ščajo, da gredo stvari svojo pot.

V letu 1980 bo velik del naših aktivnosti posvečen razpra
vam in odločanju o vsebini srednjeročnega plana Mercatorja 
1981-1985. To je obenem tudi dobra prilika za rešitev nalog, 
ki sem jih naštel. Zaradi tega mora biti leto 1980 zelo po
membno za nadaljnji napredek in trdnost Mercatorja. V tem 
prepričanju si zaželimo uspešno novo leto 1980!

Generalni direktor SOZD, 
----------------- —------------------- --- Miran Goslar
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Obeti letošnjega devetmesečja

Alenka Srdič — Delovna skupnost SOZD

Inflacija sproti uničuje rezultate
Ko opazujemo rezultate ob periodičnih obračunih 

in zaključnem računu globalno, vselej zapazimo, da je 
rast kategorij v primerjavi s slovenskimi nekoliko 
počasnejša, pa vendar dokaj ugodna, in obratno - 
kadar kazalci na narodno gospodarskem nivoju niso 
zadovoljivi, so naši nekolikanj boljši. To dejstvo gre 
pripisati predmetu našega poslovanja, to je v glavnem 
prometu z živili, naj bo v trgovini ali industriji, ki je 
vključena v SOZD.

zvečal za 32 odstotkov. Delež 
osebnih dohodkov v dohodku se 
je zmanjšal (od 55,1% na 52,4%). 
Če upoštevamo še skupno porabo 
v okviru čistega dohodka, je tudi 
ta manjši, delež akumulacije v či
stem dohodku pa se je povečal od 
13,0% na 15,4%, tako da smo imeli 
v sozdu Mercator na razpolago na
slednja reprodukcijska sredstva:

Nadaljevanje na 2. strani

Ob letošnjem devetmesečju je 
spet opazna tendenca, da so naši 
rezultati po dinamiki nekoliko 
pod povprečnimi slovenskimi, in 
sicer je rast celotnega prihodka za 
slovensko gospodarstvo 28-od- 
stotna, v SOZD pa 22-odstotna.

Nasprotno pa je dinamika dohod
ka močnejša; v SOZD se je pove
čal za 33%, v Sloveniji pa za 30%.
Tako stanje kaže, da je slovensko 
gospodarstvo še vedno v poletu, 
čeprav ga obvladuje močna infla
cija, in ta vpliva, da se rezultati 
slabšajo.

Porabljena sredstva so se v soz
du povečala za 21 odstotkov. Med 
temi izstopa rast proizvodnih sto
ritev, reklame, propagandnih stro
škov in reprezentance, neproizvo
dnih storitev, dnevnic in drugih 
nadomestil potnih stroškov, 
amortizacija pa se je povečala za 
24 odstotkov. Vzroka za rast teh 
stroškov sta lahko dva, in sicer 
revalorizacija osebnih prejemkov, 
ki bremenijo materialne stroške, 
ter povečan obseg storitev z dvi
gom cen. Predvsem cene storitev 
so se v letošnjem letu močno dvig
nile.

Iz dohodka smo namenili za pri
spevke in davke 24,5 odstotka od 
vsega doseženega; v lanskem letu 
je bil ta delež 24,7-odstoten. Kljub 
temu, da je delež nižji, pa se je 
obseg prispevkov v absolutnem

Še lahko postanete 
člani

V petek, 14. decembra, se je sestal upravni odbor stano
vanjske zadruge Mercator - KTL in sprejel nekaj sklepov 
glede poslovanja in evidentiranja novih članov.

Določili so način poslovanja, sklenili, da zadruga v naj
krajšem času odpre žiro račun, na katerega bodo člani za
druge lahko vplačali ustanovni delež 2000 din in s tem prido
bili pravice, ki jim gredo kot članom zadruge.

Sklenjeno je bilo tudi, da zadruga zaenkrat novih članov 
ne bo vpisovala, evidentirajo pa se lahko vsi, ki bi to radi 
postali. Vpis v evidenco pomeni, da bodo člani postali takrat, 
ko bo na voljo dovolj parcel za gradnjo hiš.

Individualni lastniki, ki že imajo parcele, lahko postanejo 
člani zadruge takoj po plačilu ustanovnega deleža.

Ko bo žiro račun odprt, bodo člani zadruge o tem obveščeni 
pismeno ali preko časopisa.

J. R.

Vsem delavcem in kmetom 
— sodelavcem v Mercatorju — 
želijo sreče in uspeha v letu 
1980 organi samoupravljanja 
in družbenopolitičnih orga
nizacij ter uredništvo glasila 
Mercator
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Predsednik KO sindikata SOZD pred novim letom

Slabosti naj ostanejo v starem, 
za izboljšane bomo poskrbeli 
v prihodnjem

Po sprejemu ustave in zakona o združenem delu smo v naši družbi začeli s 
široko aktivnostjo za spreminjanje družbenoekonomskih odnosov. Delavci v 
združenem delu in ostali družbeni dejavniki so veliko pripomogli k temu, da smo 
v zadnjih nekaj letih izoblikovali večino sistemskih predlog za uveljavljanje 
sistema socialističnega samoupravljanja, kakor je prispevalo k temu, da delavci 
vse bolj postajajo gospodarji svojega dela in upravljanja z družbenimi sredstvi.

Skrb za obveščanje naložena tozdom

Center za obveščanje

Časopis bo ostal 
neokrnjen

Izdajateljski svet glasila Mercator, ki je zasedal četr
tič v svojem mandatu v petek, 7. decembra, je podprl 
v planu sozda začrtane naloge centra za obveščanje v

Ferdo Lovec iz M-Izbira Panonija - predsednik izdajateljskega sveta na seji 7.
decembra 1979 „ . ¥ - „Foto: Jože Rozman

smislu pomoči temeljnim in delovnim organizacijam 
pri organizaciji informacijske dejavnosti in uvajanju 
podružbljanja obveščanja.

Uveljavljanje socialističnih sa
moupravnih družbenoekonom
skih odnosov je revolucionarna 

‘ aktivnost, v kateri z zavestno de
javnostjo delavcev in vseh organi
ziranih družbenih sil presegamo 
ostanke preživelih družbeno last
ninskih odnosov ter z uveljavlja
njem socialističnega samouprav
ljanja in delegatskih odnosov, ure
sničujemo neposredno oblast de
lavcev nad pogoji, sredstvi in re
zultati dela.

Če smo svojo aktivnost v prete
klem času usmerjali predvsem v 
normativno urejanje naše samo
upravne organiziranosti, pa je bilo

v zadnjem času naše delo usmerje
no v vsebinsko spreminjanje sa
moupravnih družbenoekonom
skih odnosov. Uveljavljanje te 
vsebinske preobrazbe je eden te
meljnih pogojev za utrjevanje 
oblasti, vloge in odgovornosti de
lavcev v združenem delu. Zato je 
bila v minulem obdobju prav te
mu podro‘čju s strani vseh družbe
nih dejavnikov, posebno pa še sin
dikata, posvečena posebna pozor
nost. Sprotno ocenjevanje tega, 
kako se uveljavlja položaj človeka 
in delavca v novih družbenoeko
nomskih odnosih, sprotno ukre
panje za odpravo vseh ugotovlje-

Reprodukcijska sredstva so na
rasla bolj kot dohodek in osebni 
dohodki in je to vsekakor vzpod
budno dejstvo, vendar nam teko
ča inflacija sproti uničuje doseže
ne rezultate, ker so sredstva iz 
dneva v dan bolj razvrednotena.

Ker pričakujemo, da bo zadnje 
trimesečje najmočnejše, predvide
vamo tudi, da bo zaključek leta 
obetaven, kljub vsem negativnim 
pojavom.

Tudi za naslednje leto upamo, 
da bo poslovno uspešno, čeprav 
nekateri strokovnjaki predvsem

nih pomanjkljivosti ter iskanje re
šitev in poti za dosledno uresniče
vanje sprejetih ustavnih ciljev so 
pogoji za hitrejše uveljavljanje po
ložaja delavca v sistemu sociali
stičnega samoupravljanja, kot ga 
opredeljujeta ustava in zakon o 
združenem delu.

Ko ob izteku poslovnega leta 
ugotavljamo in ocenjujemo dose
žene rezultate ter analiziramo, kaj 
smo v tem obdobju napravili do
bro in kaj slabo, oziroma kaj bi 
bilo treba še napraviti za večji go
spodarski uspeh, moramo opozo
riti na tiste probleme in vprašanja, 
ki jih moramo v bodoče še hitreje 
in uspešneje reševati.

Vse analize in ocene kažejo, da 
smo objektivnim težavam nav
kljub dosegli pomembne uspehe 
in napredek pri uveljavljanju 
družbenoekonomskih odnosov 
tam, kjer so zavestne družbene si
le - družbenopolitične organizaci
je, samoupravni organi in poslo
vodni delavci - pokazale dovolj 
pripravljenosti, odgovornosti in 
aktivnosti za uveljavitev novih re
šitev.

Zato vse kritične ugotovitve ve
ljajo predvsem in posebej za tista 
samoupravna okolja, kjer ni bila 
zadovoljiva dosedanja družbena

za prvo polovico leta napoveduje
jo slabše rezultate, v drugi polovi
ci pa boljše. V zadnjih treh letih 
smo toliko investirali, da morajo 
poslovni rezultati kot proizvodnja, 
blagovni promet in iz tega izvira
joč celotni prihodek, biti ugodni. 
Drugo pa so seveda delitveni re
zultati. Ker smo investiranje fi
nancirali pretežno s tujimi sred
stvi, bomo morali plačevati obre
sti in vračati dolgove iz poslovne
ga sklada, marsikje tudi v škodo 
osebne in skupne porabe. To pa 
ne velja samo za nas, ampak za 
celotno gospodarstvo.

aktivnost. Te ugotovitve nas vse, 
posebej pa še sindikat, zavezujejo, 
da povečamo našo družbenopoli
tično aktivnost v teh okoljih.

Prav gotovo bo ena izmed te
meljnih usmeritev dela organiza
cij sindikata v obdobju, ki je pred 
nami, uveljavljanje družbenega 
planiranja, ocena izpolnjevanja te
meljnih ciljev razvoja v tem sred
njeročnem obdobju in aktivnost 
pri pripravljanju planov za nasled
nje srednjeročno obdobje.

Da bi delavcem zagotovili pravi
co odločanja o razvoju svoje te
meljne organizacije združenega 
dela in hkrati tudi o družbeni re
produkciji kot celoti, moramo v 
sindikatu posebno pozornost po
svetiti postopku in vsebini spreje
manja temeljev planov tozdov.

Aktivnost vseh organizacij in or
ganov sindikata mora prispevati k 
temu, da bodo lahko delavci v te
meljih planov konkretno oprede
ljevali svoje, z drugimi delavci in 
delovnimi ljudmi že usklajene in
terese za razvoj tozdov, kakor tudi 
svoje interese in obveznosti za 
skupno dogovorjeni razvoj v dru
gih samoupravnih organizacijah 
in skupnostih.

Z družbenopolitično aktivnost
jo moramo prispevati k temu, da 
bodo lahko delavci odločali o ce
lotnem spletu odnosov pri prido
bivanju, ustvarjanju in razporeja- 
nu dohodka. Ker so ta vprašanja 
gospodarjenja oziroma pridobiva
nja in razporejanja dohodka hkra
ti bistvenega pomena tudi za de
lavčev materialni in samoupravni 
položaj, bodo morali tozdi in orga
ni sindikata vztrajati na tem, da 
bodo elementi, s katerimi naj bi se 
načrtovana rast dohodka dosegla 
in merila, in po katerih naj bi se 
sredstva dohodka tudi ustrezno 
razporejala, v planskih dokumen
tih, kar naj konkretneje oprede
ljeni.

Pri načrtovanju posameznih in
vesticij se še vedno vse preveč 
poudarja predvsem razvoj poslov
nih zmogljivosti, vse premalo pa 
se hkrati upoštevajo potrebe po 
kadrih, po njihovem izobraževa
nju, urejanju stanovanjskih ra
zmer, družbene prehrane, otroške
ga varstva in drugih oblik družbe
nega standarda, ki so bistvenega 
pomena za urejeno življenje delav
cev. V trgovini se zadnje čase vse 
bolj zaostruje problem fluktuacije 
delavcev, kar še posebej velja za 
trgovino na drobno. Neustrezni 
osebni dohodki na tem področju, 
še posebno pa neustrezni delovni 
pogoji so krivi, da se delavci odlo
čajo za druga, predvsem admini
strativna dela izven gospodarstva.

Posledica takšnega stanja je, da 
kadre v neposredni proizvodnji in 
v trgovini na drobno vse bolj na
domeščajo z manj kvalificiranimi 
delavci, s čimer kakovost postrež
be upada, pomanjkanje kadra pa 
obenem ustvarja problem delov
nika trgovin.

Prav gotovo bo leto, ki je pred 
nami, zahtevalo mnogo več disci
pline v gospodarjenju, kar pa bo 
mogoče razreševati z dosledno 
stabilizacijo, večjo produktivnost
jo in štednjo.

Da bi se v prihodnjem letu našli 
v složni fronti za omenjene cilje, 
vam v imenu koordinacijskega 
odbora sindikata sozda voščim 
srečno leto 1980.

Predsednik KOS SOZD: 
Franc Škof

Težišče dnevnega reda je bilo si
cer na ocenitvi uresničevanja vse
binske zasnove in uredniške poli
tike časopisa Mercator. Poudarje
na je bila vloga glasila delavcev in 
kmetov sozda kot učinkovitega 
združevalnega in povezovalnega 
informacijskega sredstva, med
tem ko naj temeljne organizacije 
skrbijo za obveščanje delavcev o 
podatkih, ki so pomembni za sa
moupravno odločanje.

V tem smislu naj center za obve
ščanje sozda nudi sorodnim stro
kovnim službam v tozdih pomoč 
pri uvajanju sistema obojesmer- 
nega pretoka informacij po kar 
največ ustreznih kanalih.

Izdajateljski svet je na podlagi 
poročil uredniškega odbora glasi
la in statističnih podatkov, ki jih je 
oskrbel center za obveščanje, ugo

tovil, da se uresničuje začrtana po
litika obveščanja in da glasilo ure
sničuje temeljno vsebinsko zasno
vo. Vnovič so delegati podprli pri
zadevanja redakcije glasila, da v 
prihodnje še bolj tesno vzdržuje 
stike s svojimi dopisniki oziroma 
sodelavci v temeljnih organizaci
jah. V ta namen je v načrtu eno
dnevni posvet zbora sodelavcev, 
ki naj bi bil v začetku prihodnjega

leta. Na posvetu bo strokovna 
služba pokazala različne možnosti 
in načine ter norme oziroma stan
darde posredovanja informacij v 
obeh smereh - v center in iz cen
tra. Sprejet je bil predlog, da se 
organizator srečanj posluži oblike 
bazenskih srečanj z organi in služ
bami, ki so odgovorni za obvešča
nje, po posameznih regijah. Izda
jateljski svet je sprejel program iz
daj centra za obveščanje, ki se po 
obsegu ne bo spremenil z ozirom 
na plan iz leta 1979, stroški zanje 
pa bodo narasli samo v postavkah, 
pri katerih smo odvisni od uslug 
izvajalcev, predvsem tiska, in to za 
14,64 odstotka v primerjavi s pla
nom za leto 1979.

Z mesecem novembrom je pote
kel tudi mandat dosedanjemu ure
dniškemu odboru, ki je redno de
lal in tvorno sodeloval z odgovor
nim urednikom pri uresničevanju 
temeljne vsebinske zasnove in 
uredniške politike lista. Novoizvoy 
Ijeni odbor ima 7 članov, po svoji 
funkciji je njegov član odgovorni 
urednik. Trije od novoimenovanih 
so iz prejšnjega sestava, ostali pa 
bodisi novi bodisi med letom že 
kooptirani zaradi kadrovskih 
sprememb. Zaradi načina dela od
bora je bilo zaželjeno, da so njego
vi člani iz ljubljanskih delovnih 
organizacij.

Izdajateljski svet je predlagal še 
nekaj sprememb oziroma dopolnil 
k temeljnim aktom glasila, kar na
rekuje praksa. Spremembe so se
stavni del predloga sklepov delav
skega sveta SOZD na zasedanju 
26. 12. 1979.

Splošna družbena prizadevanja 
bodo v prihodnjem letu narekova
la izdajateljskemu svetu, da deluje 
v smeri podružbljanja obveščanja 
v sozdu in da naposled sam prera
ste v svet za obveščanje, ki se bo 
ukvarjal s politiko celotnega siste
ma in organizacije sistema in orga
nizacije obveščanja, ne le zgolj z 
glasilom.

Obeti letošnjega devetmesečja

Alenka Srdič — Delovna skupnost SOZD

Inflacija sproti uničuje 
rezultate
Nadaljevanje s 1. strani

v 000 din

I-IX. 78 I-IX. 79 Ind.

- Amortizacija po predpisanih 
minimalnih stopnjah 82.264 102.265 124
- amortizacija nad predp. 
stopnjami 5.908 11.041 187
- poslovni slkad - del za lastne 
namene 67.167 114.024 170
Skupaj reprodukcijska sredstva 155.339 227.330 146
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Iz dela OO ZSMS

Stevo Došenovič — M- 
Velepreskrba, TOZD 
Hladilnica

Mladi
brez
počitka

OO ZSMS tozda Hladilnica ne 
šteje veliko članov, kljub temu 
pa so mladi lahko zadovoljni z 
delom v tem letu. Na svojem zad
njem sestanku so obravnavali 
več pomembnih vprašanj, ki jih 
čakajo v naslednjem obdobju. 
Začrtani program za drugo leto 
so pripravljeni tudi realizirati in 
to ni le trditev, ki jo preprosto 
vržemo na papir, ko pišemo ali 
obravnamo delo družbenopoli
tičnih organizacij.

Na sestanku so ugotovili, da se 
zakon o združenem delu in kon-

Milijana Boškovič, predsednica OOZSMS 
v tozdu Hladilnica

grešni dokumenti vse prepočasi 
uveljavljajo v praksi, da se na
grajevanje po delu le počasi ure
sničuje in da je prisotna misel
nost, da je najbolje deliti po sta
rem, torej vsem enako. O nalogah 
mladih v bodoče je spregovoril 
predsednik občinske konference 
ZSMS Ljubljana Center, Pavle 
Pencel.

Zdaj je mladinska organizacija 
naše TOZD povezana z OO ZSMS 
v krajevni skupnosti, pričelo pa 
se je tudi sodelovanje s kasarno 
»Maršal Tito«.

V razpravi so še posebej pouda
rili pomen prostovoljnega mla
dinskega dela. Ne smemo namreč 
Pozabiti, da se je iz tega, številč
no majhnega mladinskega akti- 
va, v zadnjih dveh letih udeležilo 
mladinskih akcij kar šest mla
dih.

Razpravljali so tudi o pomenu 
kolektivnega vodenja in o potre- 
ni dopolnilnega izobraževanja.

Na sestanku so se dogovorili, 
da se bodo v prihodnje sestajali 
^saj mesečno, če bo potrebno pa 
mdi večkrat.

Za predsednico OO ZSMS
OZD Hladilnica so izvolili Mili- 

»kno Boškovič, za sekretarja pa 
j ‘lana Klasanoviča, oba za eno- 
etni mandat.

Nlovoletni intervju predsednika sveta ZSJ Mike Špiljka za sredstva 
informiranja tozdov in krajevnih skupnosti

Omejitev potrošnje v okvire ustvarjenega
dohodka

Katere so konkretne naloge in 
vloga zveze sindikatov, odnosno 
sindikalnih organizacij v izvaja
nju zaključkov CK ZKJ o uresni
čevanju ekonomske stabilizacije 
v naslednjem letu?

Odgovor: V prvi vrsti se mora
mo orientirati na posle, ki prven
stveno spadajo v okvir aktivnosti 
sindikalne organizacije. Začenja
mo z ugotovitvijo, da sta dva 
osnovna vzroka privedla do neu
godnih kriterijev gibanja v gospo
darstvu. Kot prvo je to prekomer
na potrošnja v vseh sektorjih, po
sebno na investicijskem. Kadar to 
rečemo, potem mislimo na to, da 
smo včasih vstopali v preširoko 
fronto nepokritih investicij in 
dvojnih kapacitet. Zaradi tega je 
kasnila izgradnja številnih gospo
darskih objektov, stanovanj in 
drugih objektov. Podaljševanje 
rokov gradenj je spet povzročilo, 
da so ti objekti znatno dražji, kot 
je bilo predvideno, neracionalni, 
kar ravno tako predstavlja dodat
no obremenitev gospodarstva.

Drugič: številni problemi so iz
zvani tudi zaradi slabe organizaci
je dela, s premalo odgovornim od
nosom do dela številnih organiza
cij. Razvila se je precej široka 
praksa, da se s čim manjšimi na
pori in delom ustvari čim večji do
hodek. Podatki o neopravičenih 
izostankih z dela so najpogosteje 
priča neodgovornega in, jaz bi re
kel, nesamoupravnega odnosa do 
delovnih obveznosti. Lansko leto 
je bilo zaradi izostankov z dela iz
gubljenih 84,5 milijonov delovnih 
dni, kar je za 7,8 milijonov več kot 
v letu 1977. Povprečno je torej izo
stalo z dela vsak dan 269 tisoč de
lavcev. Sodeč po prvi polovici le
ta, ko je na tej osnovi izgubljeno 
blizu 50 milijonov delovnih dni, se 
je stanje še poslabšalo.

Napačno bi bilo misliti, da so 
vse to neupravičeni izostanki, 
vendar kljub temu večji del spada 
le v to kategorijo. Iz podatkov iz 
prejšnjega leta je razvidno, da je 
vsak zaposleni Jugoslovan v pov
prečju lani bolehal 15 dni. To je 
resnično mnogo in niti od daleč ne 
predstavlja realne slike zdravstve
nega stanja naših delavcev. Najpo
gosteje je beseda o lažnih bolez
nih, kar se ljudem očitno izplača, 
saj ni redek primer, da v tem času 
opravljajo zasebne posle in po
dobno.

Številni so tudi odhodi delavcev 
z dela, zlasti zaposlenih v skupnih 
službah in družbenih dejavnostih. 
Zato je v kavarnah in na mestnih 
ulicah ob vsakem času gneča.

Borba proti neredu in nedelav- 
cem je, to bi želel posebno pouda
riti, ena od najvažnejših nalog zve
ze sindikatov. Nedelo se mora 
predvsem izraziti pri delitvi oseb
nih dohodkov posameznikom.

Sistem nagrajevanja je potrebno 
dograditi tako, da v njem ne bo 
nikakršne začetne osnove, katera 
ne glede na rezultate dela varuje 
zadovoljivi dohodek. Zagotovljeni 
osebnih dohodek mu družba mora 
izplačati, kolektiv pa je tisti, ki bo 
odločil, koliko časa bo slab dela
vec prejemal ta zagotovljeni oseb
ni dohodek. Sistem delitve mora 
biti dograjen tako, da se nedelo 
nikomur ne bo izplačalo, najboljši 
in najvestnejši delavci pa bodo sti
mulirani in nagrajeni dosti bolje 
kot doslej.

Sindikalne organizacije se mo
rajo energično boriti za usklajeva
nje investicijske in skupne porabe 
7 torej tako splošne kakor skupne 
in osebne - v mejah ustvarjenega 
realnega dohodka, ker je to eden 
od predpogojev ekonomske stabi

lizacije, odnosno zaustavljanje 
skokov cen in inflacije na eni, in 
krepitev gospodarstva in vzpod
bude izvozu na drugi strani.

Zveza sindikatov se mora kot 
doslej zanimati za stalno poboljša- 
nje življenjskih in delovnih pogo
jev delovnih ljudi, za dviganje nji
hovega standarda, hitrejšo izgrad
njo stanovanj, zdravstvenih in re
kreacijskih objektov in otroških 
ustanov in mora nenehno skrbeti 
za otroke in družine delavcev. Kot 
vidite so vse to naloge, katere spa
dajo v neposredno pristojnost sin
dikalnih organizacij in od uresni
čevanja teh je odvisna tudi ostva- 
ritev ekonomske stabilizacije v 
našem gospodarstvu.

Prosil bi Vas, tovariš predse
dnik, da komentirate nedavno 
pomanjkanje nekaterih pre
hrambenih izdelkov kot tudi nji
hovo podražitev.

Odgovor: Občasno zmanj kova
nje blaga nas resno opozarja, da se 
ne samo kot zveza sindikatov, 
temveč tudi kot družba v celoti 
precej resneje ustavimo pred tem 
konkretnim življenjskim vpraša
njem naših delovnih ljudi in me
ščanov. Številni primanjkljaji niso 
nastali samo zaradi tega, ker ni 
bilo mleka, soli, sladkorja, deter
gentov in podobnega. Ti artikli so 
bili pogosto v skladiščih, zatajili 
pa so drugi faktorji. Do izraza so 
prišle slabosti v organizaciji trgov
ske mreže, pa tudi druge slabosti, 
včasih pa je primanjkljaj izzvan 
zato, da bi »dosegli« podražitev 
blaga.

Važno je poudariti to, da veliki 
problemi na področju preskrbe le
žijo v dejstvu, da še ni opuščen 
stari sistem povezanosti med pro
izvodnjo in trgovino na eni, niti ni, 
kakor to želimo, vzpostavljeno nji

hovo dohodkovno povezovanje na 
drugi strani. Preveč dolgo smo ča
kali, da bi bila javnosti posredova
na prava, popolna in bolj kritična 
informacija o pravem in konkret
nem stanju posameznega blaga, ki 
ga primanjkuje. In kaj se je zgodi
lo? Ta molk je ustvaril prostor za 
svobodna ugibanja tako javnosti 
kot posameznikov. Na primer: v 
situaciji, ko je bilo 90 odstotkov 
potreb v Beogradu zadovoljenih z 
oskrbo mleka, manjkalo pa je sa
mo 10 odstotkov tega blaga, je tisk 
ustvaril vtis, da mleka v Beogradu 
ni, kar je izzvalo paniko.

Tako so številni meščani kupo
vali večje količine blaga, kot jim je 
bilo potrebno. Zaradi tega so ne
katera mesta ostala po nekaj dni 
brez sladkorja, čeprav ga imamo 
polna skladišča. Pomanjkanju je 
vsekakor botrovala tudi odločitev 
o zamrznitvi cen, sprejeta to jesen, 
tako da so se nekatere veje proiz
vodnje znašle v zelo težki situaciji. 
Če pa je moteno delovanje samo 
enega »vijaka«, se to nujno izrazi 
na celem gospodarskem »mehani
zmu«.

Iz vsega, kar se je zgodilo, lahko 
izvlečemo ustrezen pouk in skle
pe, kar je, vsaj upam, že storjeno.

V tisku so v zvezi s tem objav
ljena »odprta pisma« delavcev iz 
industrije svojim tovarišem in 
kolegom v kmetijskih kombina
tih, oskrbovalnim in trgovskim 
organizacijam, v katerih delavci 
sprašujejo delavce, če so oni skle
nili, da zadržijo kavo v skladi
ščih, dokler ne dobijo odobritve 
za povišanje cen, odnosno ali so 
delavci povišali cene mleku in 
nekaterim drugim prehrambe
nim proizvodom? Prosim Vas, da 
kot predsednik zveze sindikatov 
komentirate ta odprta pisma.

Odgovor: Mislim, da je v teh pi
smih dosti demagogije. Če bi te 
delavce vprašali, ali so glasovali za 
povečanje cen blaga, ki ga sami 
proizvajajo, sem prepričan, da bi 
od 99% dobili pritrdilni odgovor. 
Kot proizvajalci iščemo vse večje 
cene za svoje proizvode, kot po
trošniki pa se upiramo visokim ce
nam vsega blaga, izvzemši blago 
seveda, ki ga sami proizvajamo. V 
taki politiki je dosti kratkovidno
sti in neodgovornosti. Najpogoste
je pa se dogaja, da izostanke z de
la, slabo organizacijo dela, nizko 
produktivnost, neizkoriščene 
zmogljivosti in niz drugih slabosti 
»pokrivamo« in »nadomeščamo« 
s povečanjem cen. Spet se torej 
vračamo na osnovo, iz katere izha
jajo največje slabosti v produktiv- 
nisti, organizaciji dela, odnosov 
do delovnih obveznosti in do si-

Prva konferenca Zveze sindika
tov Slovenije je bila letni obračun, 
kako uresničujemo program dela, 
ki smo ga sprejeli na podlagi skle
pov mariborskega kongresa ZSS. 
Posebno pozornost je konferenca 
namenila vlogi sindikata pri sa
moupravnem planiranju, bistvu 
demokratizacije odnosov in ko
lektivnega dela v ZSS in vpraša
njem, katerim bo ZSS posvetila 
največ skrbi v prihodnjem letu.

Družbeni standard 
enakovredna sestavina 
planov

Naše glavno vodilo v nasled
njem srednjeročnem obdobju mo
ra biti, da zagotovimo doslednejše 
uveljavljanje samoupravnih druž
benoekonomskih odnosov. Delav
ci bi morali pri pripravljanju načr
tov nameniti posebno pozornost 
planiranju dohodka ter pogojem 
njegovega pridobivanja, ustvarja
nja in razporejanja za vse namene 
porabe. To je seveda odvisno tudi 
od usmerjanja razpoložljive aku
mulacije, politike zaposlovanja 
delavcev, razvoja družbenih de
javnosti v skladu z dohodkovnimi 
zmogljivostmi gospodarstva, kar 
je pogoj za povečanje.družbene 
produktivnosti dela ter kvalitet
nejši družbeni in ekonomski ra
zvoj. Hkrati mora družbeni stan
dard delavcev postati enakovre
dna sestavina planov samo
upravnih organizacij.

Z našo nadaljnjo aktivnostjo 
moramo zagotoviti, da čimprej na
domestimo tisto, kar smo doslej 
zamudili. Pri tem je pomembno, 
da v vseh samoupravnih, organiza
cijah pripravimo in sprejmemo 
planske dokumente. Toda še po
membnejše je, da povsod takoj 
začnemo s široko in temeljito raz
pravo o tem, kakšne so realne 
možnosti in cilji bodočega razvoja. 
To pa pomeni, da si sindikati na 
vseh ravneh svoje organiziranosti

stema socialističnega samouprav
ljanja.

Sindikalne organizacije so dolž
ne, da prav v tem duhu, kritično in 
brez olepšavanja, organizirajo 
zbore in sestanke delavcev. Na teh 
sestankih je potrebno ljudi opozo
riti na kratkovidnost politike, da 
se slabosti v poslovanju »pokriva
jo« z dviganjem cen; treba jim je 
prikazati, kaj je interes delavskega 
razreda in naše družbe kot celote, 
pospeševati in stalno spodbujati 
politiko gospodarnega poslova
nja. Prepričan sem, da tako anga
žiranje zveze sindikatov mora dati 
zaželjene in koristne rezultate. Si
cer pa, v mnogih organizacijah, 
kjer so tako postopali, so rezultati 
že vidni in vzpodbudni.

zastavljamo kot prednostno nalo
go, preprečiti formalno sprejema
nje planov.

Temeljne oblike 
sindikalnega delovanja

Titova pobuda, izrečena na 8. 
kongresu jugoslovanskih sindika
tov, je spodbudila nova razmišlja
nja, predloge in akcije pri razvoju 
kolektivnega dela, odgovornosti 
in nadaljnje demokratizacije druž
benopolitičnih odnosov. Po njego
vih besedah so najvažnejši pou
darki sindikalne akcije na nasled
njih vprašanjih:
• učinkovitost sindikatov pri 

uresničevanju temeljnih družbe
nih interesov delavcev, predvsem 
pri uveljavljanju samoupravnih 
družbenoekonomskih odnosov;
• uspešno delovanje sindika

tov v SZDL kot frontni organiza
ciji socialističnih sil za neposre
dno povezovanje interesov delav
cev;
• učinkovitost sindikatov pri 

uveljavljanju delegatskega si
stema;
• uspešno delovanje osnovne 

organizacije ZS in sindikalne sku
pine kot temeljne in najpomemb
nejše oblike sindikalnega delova
nja;
• demokratizacija odnosov in 

krepitev kolektivnega vodstva v 
vseh organizacijah in organih zve
ze sindikatov.

Zveza sindikatov bo uspešna le 
tam, kjer bo osnovna organizacija 
kot celota delovala tako, da bo pri
tegnila dejavnost slehernega čla
na. Od delovanja osnovnih organi
zacij je odvisna prava učinkovi
tost organizacije v celoti.

Konferenca je želela oborožiti 
sindikalne organizacije za kon
kretno akcijo ter se dogovoriti za 
njihov pristop pri uveljavljanju sa
moupravnega družbenega plani
ranja, kar je v resnici temeljni in
teres delavskega razreda.

Ponesrečeni izgovor

Pogovor med poslovnima sodelavcema:

»Povejte no, ali ni moj nečak v službi pri vaši delovni 
organizaciji?«

»Drži. In ravno včeraj je zaprosil za dan dopusta, češ 
da gre danes na vaš pogreb.«

Prevedla Jasmina Božič

Prva konferenca Zveze sindikatov 
Slovenije

Suzana Modrijan — koordinacijski odbor sindikata

Učinkovitost zavisi 
od delavnosti 
osnovnih organizacij
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Z volilne konference OO ZK

Ela Kovač — M-Rudar

Načrti Idrijčanov

Na volilni konferenci, ki je bila 25. oktobra, smo s poroči
lom ocenili dosedanje delo OO ZK. Kritično smo spregovorili 
o slabostih in pomanjkljivostih, ki jih moramo v našem 
nadaljnjem delu odpraviti.

Izvolili smo novo vodstvo osnovne organizacije ZK. Za 
novega sekretarja smo izbrali Miro Podobnik, planerja-stati- 
stika v DSSS, za namestnika sekretarja Igorja Grudna, tr
govskega pomočnika v TOZD Preskrba, izvolili pa smo tudi 
sekretariat osnovne organizacije, ki ga sestavljajo: Mira Po
dobnik, Igor Gruden, Ela Kovač, Anica Kapširc in Ivan Po
ljanec.

Ena glavnih nalog v akcijskem programu je ustanoviti 
osnovne organizacije v posameznih temeljnih organizacijah 
združenega dela v Mercator-Rudarju. Za dan republike smo zabeležili v Mercatorju še en uspeh: priča smo bili prvi manifestaciji vnovič oživljene mladinske 

organizacije v Delovni skupnosti SOZD. Obeta se živahno sodelovanje in medsebojna pomoč med vsemi tremi 
političnimi organizacijami v tej delovni skupnosti, o čemer priča tudi posnetek. Foto: Jaro Novak.

Poročilo z volilne konference OO ZK tozda Grosist

Nada Rihtar — M-Velepreskrba, TOZD Grosist

Krepitev in negovanje vloge ZK
Komunisti tozda Grosist so imeli 21. novembra 1979 volilno konferenco 

osnovne organizacije zveze komunistov. Na njej so poročali o delu osnovne 
organizacije v obdobju 1977-1979, ocenili svojo aktivnost na družbenopolitičnem 
in samoupravnem področju, razpravljali o perečih vprašanjih ter izvolili sekre
tarja in sekretariat ZK. Konferenci je prisostvoval tudi namestnik sekretarja 
občinskega komiteja ZKS Ljubljana Vič-Rudnik(tovariš Vasja Butina.

Osnovna organizacija v tozdu 
Grosist šteje 38 članov, kar je ne
kaj več kot 8% vseh zaposlenih. 
Želja osnovne organizacije, kakor 
tudi drugih družbenopolitičnih 
organizacij, je bila pritegnitev v 
vrste komunistov še več delavcev. 
Predlagali so več kandidatov,ven- 
dar sta bila sprejeta le dva.

Razlogi za to so: odklonitev 
članstva nekaterih delavcev zara
di plačevanja visoke članarine, od
klonitev zaradi občutka lastne ne
sposobnosti za delo v osnovni or
ganizaciji, za nekaj predlaganih pa 
so sekretariat in drugi člani meni
li, da je umestno sprejem odložiti 
za določen čas. Izključitev in iz
stop iz članstva ni bilo.

V mandatnem obdobju 1977/79 
so se komunisti sestali na 14. se
jah. Dnevni redi so prinašali 
obravnavo aktualnih vprašanj or
ganiziranosti in delovanja komu
nistov v družbenopolitičnih orga
nizacijah in samoupravnih orga
nih, obravnavo akcijskega progra
ma pokongresnega delovanja, 
spremljanje gospodarskega giba
nja oziroma razvojne politike ter 
gospodarske stabilizacije - še po
sebno v tozdu - ter obravnavo pe
riodičnih obračunov in zaključne
ga računa.

Komunisti so na svojih sestan
kih tudi razpravljali o sprejema
nju samoupravnih splošnih aktov 
in samoupravnih sporazumih sa
moupravnih interesnih skupnosti 
o vlogi, odgovornosti in nalogah 
Zveze komunistov do SLO in DS 
ter o uresničevanju zakona o zdru
ženem delu. Obveščeni so bili o 
pomembnejših zunanjepolitičnih 
dogodkih in o delu naših delegacij 
v tujini.

Sekretariat se je sestajal kadar 
je to bilo potrebno. Spremljal je 
izvajanje programa dela, dogaja
nja v tozdu, skrbel za sodelovanje 
z drugimi družbenopolitičnimi or
ganizacijami in evidentiral nove 
člane.

Komunisti tozda Grosist so se 
zavedali, da morajo kaj storiti tudi 
na področju idejnopolitičnega in 
marksističnega izobraževanja. V 
ta namen so nekateri člani obiska
li seminar za kandidate za sprejem 
v ZK ter seminar za novosprejete 
člane, ki ju je organiziral Občinski 
komite ZKS. Trije člani so hodili v 
dopisno šolo marksizma, eden je 
opravil trimesečni seminar teorije 
in prakse marksizma in sedaj že 
obiskuje enoletno politično šolo. 
Premalo storjenega na področju 
svobodne menjave dela

Zelo pozorno so na konferenci 
poslušali referat Slavka Zaletelja, 
sekretarja osnovne organizacije, 
ki je kritično ocenil aktivnost ko
munistov v tozdu in opozoril na 
slabosti, ki bi jih veljalo reševati, 
za kar pa smo odgovorni vsi delav
ci tozda, še posebno pa komunisti,

ki morajo biti prvi - biti morajo 
vzor in spodbujevalec akcije. Prav 
tako kot je sam dejal, v oceni ni 
mogel zajeti vseh nalog, ki jih ima 
zveza komunistov. Osnovna orga
nizacija mora v bodoče delati ta
ko, da se bo čimbolj približala in
teresom delavcev in da bodo ti 
preko ZK izražali in demokratično 
usklajevali svoje in skupne intere
se. Komunisti morajo biti vselej 
sposobni zaznati konkretne inte
rese delavcev, jih ovrednotiti s sta
lišči enotnih razrednih interesov, s 
svojimi stališči pa zagotavljati in 
utrjevati dejansko enotnost v ZK 
ter enotnost celotnega delavskega 
razreda.

Uvodoma je tovariš Zaletelj de
jal:

»Osnovna organizacija ZK se je 
v svojem mandatnem obdobju pri 
svojem delu opirala predvsem na 
sklepe resolucije 8. kongresa ZKS 
in 11. kongresa ZKJ, ki so bili 
podlaga našega delovnega pro
grama.

Prizadevali smo si, da so bili vsi 
sprejeti samoupravni akti ra
zumljivi in vsebinsko popolni, da 
so izražali najbolj neposredne od
nose, potrebe in interese delavcev, 
kakor tudi potrebe celotne 
družbe.

Ko je Slavko Zaletelj ocenjeval 
odnose med sozdom in drugimi 
tozdi, ni mogel mimo pomanklji- 
vosti in slabosti, ki se pojavljajo v 
naših medsebojnih odnosih in ob
veznostih do skupnih nalog. Še 
vedno lahko ugotavljamo, da je 
delo in odgovornost nekaterih 
služb v sozdu neodgovorno, kar 
nam povzroča veliko težav pri re
dnem in solidnem oskrbovanju tr
žišča ter pri ustvarjanju skupnega 
dohodka. V mislih je imel račun
ski center. Svoje ocene je razpre
dal dalje:

Popravek
Na četrti strani glasila M 

za november 1979 je pod na
slovom USPELA MODNA 
REVIJA prišlo do neljube 
napake pri stavljenju. Na
paka je v prvem stavku 
tretjega odstavka, kjer so v 
tretji vrstici med besedami 
- dobavitelji TOZD - izpu
ščene besede: »prav tako iz
delki M-IP«.
Pravilno besedilo tega 
stavka je naslednje:

»Vsi modeli, ki so bili pri
kazani na modni reviji, so 
bili izdelki naših dobavite
ljev, prav tako izdelki MIP, 
TOZD Zaščita iz Kidriče
vega«.

Opravičujemo se sode
lavki Antoličevi, naši ptuj
ski organizaciji in bralcem.

Uredništvo

»Ko ocenjujemo področje svo
bodne menjave dela med delavci 
tozda in delovno skupnostjo sozda 
ugotavljamo, da na tem področju 
nismo dovolj naredili in da gre tu 
za preveč formalno reorganizacijo, 
pri čemer se še vedno vse preveč 
odraža proračunski sistem od
nosov in organizacije dela. Skup
nih služb še vedno nismo obliko
vali tako, da bi bilo mogoče v celo
ti izmeriti njihov delež v skupnem 
ustvarjalnem dohodku tozda in da 
bi se njihovo delo bolj odražalo pri 
izvajanju planskih nalog v naši te
meljni organizaciji«.

V svojem poročilu je spregovo
ril tudi o neurejenih dohodkovnih 
odnosih s proizvodnimi organiza
cijami. Nekatere, zlasti tiste, ki 
imajo monopolen in konjukturen 
položaj, so nezainteresirane za no
ve odnose, ker s starim, kupopro
dajnim konceptom ustvarjajo več
ji dohodek. Naloga komunistov je, 
da se zavzemajo za odpravo takš
nega stanja, kakor tudi, da odloč
no nastopimo proti temu, da neka
teri tozdi ne izpolnjujejo dogovor
jenih obveznosti združevanja 
sredstev za investicije, kar slabo 
vpliva na investicijsko sposobnost 
v nadaljnjem razvojnem procesu 
združenega dela.

Nagrajevanje po delu se 
počasi uveljavlja

Veliko je tovariš Zaletelj govoril 
o nagrajevanju po delu, ki se v 
praksi počasi uveljavlja.

»Ni zgolj primer, da imamo na 
tem področju še vedno določene 
težave,« je dejal, »in da takšna po
časnost in neučinkovitost razbur
ja nekatere delovne ljudi. Na po
dročju delitve dohodka in sred
stev za delitev osebnih dohodkov 
imamo dober samoupravni akt, ki 
pa je še vedno v fazi preizkušnje in 
ugotavljanja najboljših oblik in re
šitev.

Ko govorimo o delitvi dohodka 
in delitvi sredstev za osebne do
hodke ter o nagrajevanju po delu, 
ne moremo mimo dejstva, da je le
to tesno povezano z delovno disci
plino, dobro organizacijo dela in 
produktivnostjo. S tem pa komu
nisti ne moremo biti zadovoljni.

Obseg in struktura celotnega 
prihodka napram ugotovljenemu 
dohodku v enakem obdobju lan
skega leta je sicer večja za 11%, 
vendar pa na tako povečanje ni
smo vplivali sami, temveč je to 
posledica inflacije in porast cen. 
Naloga komunistov je vplivati na 
delavce, da bodo imeli boljši od
nos do delavnih sredstev, da bodo 
izboljšali delovne navade, da bodo 
imeli boljšo organizacijo dela, da 
bo pri opravljanju del in nalog vla
dala večja disciplina: manj zamu
janj na delovno mesto, manj pred

časnega odhajanja z dela, manj 
bolniške«.

Ugotavljal je, da imamo sred
stev za preganjanje disciplinskih 
prekrškov zelo malo ali celo nič in 
prepuščamo kaznovalno politiko 
in odločanje o tem največkrat sa
mo disciplinski komisiji, na se
stankih pa si drug drugemu napa
ke najraje spregledamo.

Delegatski sistem še ni 
popolnoma zaživel

Boj za uresničevanje gospodar
ske stabilizacije ostaja še naprej 
pomemebna naloga komunistov. 
Bolj varčno in bolj smotrno mora
mo gospodariti in bolje izkoriščati 
kadrovske in druge zmogljivosti.

»Uresničevanje delegatskega si
stema je tudi ena od važnih nalog 
komunistov. Ocenjujemo, da naš 
delegatski sistem še ni popolnoma 
zaživel,« je bil kritičen Slavko Za
letelj. »Delegati nas večkrat opo
zarjajo, da za njih niso zanimive 
seje, kjer gre samo za formalno 
izglasovanje že usklajenih rešitev. 
Želijo razpravljati o vsebinskih 
problemih. Delegati in delegacije 
so preveč prepuščeni sami sebi. 
Gradiva so preobširna in nezani
miva ali pa pomanjkljiva in pre
pozno posredovana. Delegati se 
premalo posvetujejo s svojo sa
moupravno bazo, zato so odloči
tve na sejah največkrat le volja po
sameznega delegata, ne pa volil- 
cev, ki jih delegat zastopa.«

Opozoril je tudi da bo treba uve
ljaviti samoupravno delavsko 
kontrolo kot neločljivo sestavino 
odločanja delavcev v združenem 
delu.

Pasivna mladina
Zatem se je posebej dotaknil de

lovanja naše mladinske organiza
cije. »Še največ zanimanja so mla
di pokazali za športno delovanje, 
na drugih področjih pa so ostali 
neopazni. Prav naloga komuni
stov je, da poskrbijo za sposobne 
kadre v vodstvu OO ZMS in da 
jim nudijo vsestransko pomoč, 
zlasti pri iskanju privlačnega pro
grama njihovega dela. Še posebno 
skrb pa je treba posvetiti njihove
mu idejnopohtičnemu izobraževa
nju in tovrstna izobraževanja tudi 
organizirati.

Slabo je ocenil idejnopolitično 
razgledanost članov OO ZK tozda 
Grosist. Premalo se individualno 
usposabljajo in posledica tega je 
njihova idejnopolitična razgleda

nost ter slaba aktivnost na sestan
kih, ko ne sodelujejo dovolj na 
razpravi, ker tematiko preslabo 
poznajo.« Nekaterim članom je 
očital slabo delovanje na družbe
nopolitičnem področju v tozdu, na 
terenu in krajevni skupnosti.

Razprava
Razprava o obeh poročilih je bi

la dokaj živahna. V njej so govorili 
o odnosih med sodelavci, med čla
ni ZK in drugimi. Komunisti ne 
odigrajo tiste vloge, ki bi jo mora
li, da bi bili odnosi med ljudmi, do 
dela in delovnih sredstev boljši. 
Komunisti bi morali biti drugim 
za zgled.

Beseda je spet tekla o disciplini, 
ki je slaba, istočasno pa vlada za
nimanje za osebni dohodek. Pri 
tem se premalo zavedamo, da je 
dohodek odvisen od posamezni- 
kovegga truda in vloženega dela. 
Mladih je v tozdu veliko, vendar 
številni stanujejo izven Ljubljane 
in bi se težko udeležili sestankov 
in akcij; veliko je tudi spremlje
valcev, ki pogosto delajo tudi v f 
popoldanskem času. To sicer le 
delno opravičuje nezainteresira
nost za vključevanje in delo v mla
dinski organizaciji, vendar pa po 
mnenju razpravljalcev ne bomo 
dosegli zanimanja s sestankova
njem, kjer bi razpravljali zgolj o 
družbenopolitičnem delu, ampak 
bi morali prisluhniti njihovim že
ljam in potrebam ter njihovo delo 
usmeriti predvsem na področja, ki 
jih zanimajo.

V razpravi je bilo med drugim 
zastavljeno tudi vprašanje zakaj je 
število ZK v tozdu tako majhno in 
kateri so vzroki za to. Opozorili so 
na to, da bo treba posvetiti še več
jo skrb za idejnopolitično izobra
ževanje; člane, ki se ne udeležijo 
sej bo treba poklicati na odgovor
nost, da bodo morali pobudo za 
povezovanje komunistov med toz
di in delovno organizacijo; raz
pravljati bo tudi treba o gradnji 
novega skladišča in poslovnih 
prostorov.

Nov sekretariat
Na konferenci so izvolili tudi 

nov sekretariat, v katerem so:
Slavko Zaletelj - sekretar
Niko Radej - namestnik sekre

tarja
Tone Čož - član
Jože Jenko - član
Irena Ohnjec - članica, evidenti- 

čarka in blagajničarka

Pred referendumom

Ela Kovač — M-Rudar, Idrija

Pravilnik v obravnavi
Na sejah delavskih svetov te

meljnih organizacij združenega 
dela Univerzal, Preskrba, Javor
nik in DSSS Mercator-Rudar Idri
ja so delegati sprejeli sklep, da se 
razpiše referendum za sprejem 
Pravilnika o osnovah in merilih za 
razporejanje čistega dohodka in 
delitev sredstev za osebne dohod
ke delavcev v tozdih in DSSS M- 
Rudar ter dopolnitve Statuta 
SOZD Mercator. Ob tej priliki so 
delegati v delavskih svetih spreje
li sklep o razpisu volitev delegatov 
v samoupravne organe po temelj

nih organizacijah združenega dela 
v Mercator-Rudarju.

V javni razpravi je pravilnik, ki 
ga bodo delavci obravnavali na 
svojih zborih, prav tako pa bodo o 
njem razpravljale tudi družbeno
politične organizacije. Z novim i 
pravilnikom želimo doseči bolj 
stimulativno nagrajevanje po re
zultatih dela, zato pričakujemo, da 
bo v javni razpravi izoblikovana 
vrsta koristnih pripomb in pobud, 
ki bodo prispevale, da bo vsebina 
pravilnika izražala hotenje delav
cev po pravičnih delitvenih ra
zmerjih.
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6. seja zbora MIB

Samo Dostal — M-Interna banka, delovna skupnost

Obravnavano poslovno 
poročilo

Seje zbora M-Interne banke potekajo že po ustaljenem postopku. Redno obrav
navamo poročila o delu poslovnega odbora, poslovna poročila M-Interne banke 
ter gibanja in stanja združenih sredstev za investicije. Poleg tega na zboru 
obravnavamo pomembnejše akte in tako so delegati na 6. seji zbora MIB spreje
mali pravilnik o dajanju avalov in garancij ter izkontiranju menic, določili predlog 
samoupravnega sporazuma o oblikovanju in obravnavali osnutek plana M-In- 
terne banke za leto 1980.

Iz poročila o delu poslovnega 
odbora Mercator-Interna banka je 
razvidno, da je imel poslovni od
bor v razdobju med obema sejama 
zbora MIB sedem sej, na katerih je 
sprejel 65 sklepov. Odobreni so 
boli kratkoročni krediti in avali, 
ugotovljen je bil kratkoročni kre
ditni potencial, obravnavanih in 
odobrenih je bilo 6 garancij za za
gotovitev sredstev za investicije in 
5 garancij za zavarovanje plačila 
obveznosti za investicije in sprejet 
je bil periodični obračun, za prvo 
polletje 1979, za sejo zbora MIB.

V poslovno poročilo za obdobje 
od 1. 1. do 30. 9. 1979 je bil zajet 
pregled izvrševanja programa 
MIB za leto 1979, ki vsebuje koor
dinacijo izvajanja finančne funk
cije, da bi dosegli čim racionalnej
še izkoriščanje denarnih sredstev, 
finančno planiranje in analizo 
združenega dela in sredstev za po
trebe članic, finančno računovod
ske posle za interno banko ter 
skupne strokovne posle v zvezi z 
upravljanjem interne banke in z

delom delovne skupnosti MIB. 
Nadalje je bilo v poslovno poroči
lo zajeto izvrševanje plana na po
dročju zaposlovanja v delovni 
skupnosti MIB, prihodki in raz- 
hodki z dne 30. 9. 1979, perodični 
obračun za razdobje od 1. 1. 1979 
in pregled realizacije finančnega 
plana do 30. 9. 1979.

Iz poročila o pregledu in stanju 
združenih sredstev za investicije 
in iz razprave je bilo razvidno, da 
je poslovni odbor M-Interna ban
ka za posamezne investicije odo
bril več združenih sredstev, kot 
članice združujejo za leto 1979. 
Glede na to, da so nekatere inve
sticije zajete ponovno v plan inve
sticij za leto 1980, da se v vire fi
nanciranja izključujejo tudi zdru
žena sredstva poslovnih partner
jev in da bo LB-Gospodarska ban
ka obravnavala posamezne za
htevke za investicije izven področ
ja, ki ga pokriva, šele v letu 1980, 
so planirane investicije na realni 
osnovi.

Sprejet je bil pravilnik o dajanju

avalov in garancij ter eskontiranju 
menic, s katerim je M-Interna ban
ka pridobila na kakovosti, saj je s 
pravilnikom uradno legalizirala 
vse posle v zvezi z dejanjem ava
lov, garancij in eskontiranjem me
nic. Določen je bil predlog spora
zuma o oblikovanju in uporabi 
prihodkov v razporejanju skupne
ga dohodka, ki ga bodo članice 
MIB preko svojih organov uprav
ljanja sprejemale z osebnim izjav
ljanjem.

Osnutek plana M-Interna banka 
za leto 1980 je bil sprejet kot pri
meren za poprejšnjo obravnavo in 
bo predvidoma sprejet na nasled
nji seji MIB.

Iz celotnega gradiva za 6. sejo 
zbora MIB in same razprave, ki je 
potekala med sejo, je razvidno, da 
Mercator-Interna banka uspešno 
posluje, saj so v njej zastopani in
teresi vseh članic, ki enakopravno 
odločajo o vseh zadevah v zvezi s 
poslovanjem Mercator-Interna 
banka.

Stevo Došenovič — M-Velepreskrba, TOZD 
Hladilnica

Med najštevilnejšimi 
v sozdu

Srečo Gorenc, pomočnik vodje komerciale v TOZD TMI (M-Vele- 
preskrba), je bil pred dobrim mesecem izvoljen za sekretarja OO ZK. 
Izkoristili smo priložnost in tega mladega in aktivnega družbenopoli
tičnega delavca povprašali o nalogah in vlogi članov ZK v TOZD 
TMI. Ta osnovna organizacija je namreč med najštevilnejšimi v 
sozdu - ima kar 36 članov.

»Katera vprašanja so bila po
leg poročil o preteklem delu na 
konferenci še poudarjena?«

»V razpravi po podanem poroči
lu o delu osnovne organizacije ZK 
smo obravnavali še pereče vpraša
nje prekomerne fluktuacije, ki je v 
temeljni organizaciji prisotna 
predvsem zaradi težkih pogojev 
dela in nizkih osebnih dohodkov. 
Obravnavana je bila tudi investici
ja za povečanje zmogljivosti za 
trajne izdelke.«

»Kaj je po tvoje naloga komu
nistov vaše OO ZK v bodoče?«

»Člani OO ZK smatramo, da 
moramo biti pri vsakdanjem delu 
in problemih, ki v tozdu nastajajo 
v zvezi z njim, neprestano prisot
ni, ker lahko le z aktivnim delom 
in pravilno usmeritvijo dosegamo 
pozitivne rezultate. Predvsem 
sem proti kampanjskemu delu, 
sklicevanju sestankov samo zara
di sestanka, brez sprejemanja 
sklepov ali konkretnih zadolžitev 
nosilcev nalog.

V prihodnjem obdobju nas ča
kajo težke naloge, kot sta na pri
mer posodobitev proizvodnje in 
razširitev proizvodnih zmogljivo
sti za trajne izdelke, kajti le v ure
sničitvi teh nalog vidimo bodoč
nost za TOZD.«

»Za marsikatero razpotje se 
krivi slabo obveščanje. Kako je z 
obveščanjem v vaši temeljni or
ganizaciji?«

»Glede obveščanja v tozdu sma
tram, da smo nekako na sredi poti. 
Že pred leti smo uvedli objavlja
nje notranjih informacij v obliki 
biltena, katerega cilj je obveščanje 
članov kolektiva o poslovanju toz
da. Mislim, da bi to obliko obve
ščanja lahko bolj izpopolnili sami 
člani kolektiva s svojimi prispev
ki. Hkrati mislim, da je še vedno 
premalo pretoka informacij po de
legatski liniji iz baze k forumom in 
obratno.«

»Lahko podaš oceno dosedanje 
aktivnosti komunistov v vašem 
tozdu?«

»Težko je v kratkih besedah opi
sati celotno aktivnost članov OO 
ZK, saj so ti prisotni na vseh po
dročjih dela in upravljanja. Aktiv
ni so v delavskem svetu in komisi
jah, vedno so prisotni pri pripravi 
in izvedbi referendumov in zbo
rov delovnih ljudi. Na sestankih 
OO ZK smo temeljito in odgovor
no razpravljali o ukrepih za od
pravljanje težkega položaja, v ka
terem se nahaja temeljna organi
zacija zaradi neskladij med tržni
mi cenami živine in družbeno 
priznanimi odkupnimi cenami. 
Prav tako moramo omeniti tudi 
aktivnost pri razpravljanju o par
tijskih dokumentih, sprejetih na 
minulih kongresih ZKS, ZKJ, in 
sprejemanju nalog, ki izhajajo iz 
teh dokumentov.

Nastop M-Preskrbe Krško skupno s proizvajalci Iz dela osnovnih organizacij ZK

Center za obveščanje Jože Renar - M-Rožnik, TOZD Grmada

Ponudba v praktični izvedbi Skrbno opravili letno
in na pravem mestu konferenco

»Izredno uspela ideja, ki še najbolj pritegne kupca«, je zapisano med 88 izja
vami številnih obiskovalcev, ki so v dneh od 10. do 22. decembra prišli na ogled 
prodajne razstave stanovanjske opreme v Krškem.

Na pobudo samoupravne stano- 
yanjske skupnosti občine Krško 
je Mercatorjeva delovna organiza
cija Preskrba Krško priredila s

ge opreme. Povabilu se je odzvalo 
22 proizvajalcev, ki sodelujejo z 
Mercator-Preskrbo. Med njimi je 
kot soorganizator in sofinanser

primer, ko si potencialni kupec 
lahko ogleda učinek neke opreme 
v ambientu, hkrati pa praktično 
ponazoritev, kako ustvariti prijet-

®vojimi poslovnimi partnerji - 
Proizvajalci stanovanjske opreme, 
azstavo na povsem originalen na- 
lry opremila je dvoje etaž v do- 
|rajenem bloku novega naselja 
^.Podnji Grič, kot primere funk- 
ionalne opreme pet kategorij sta- 
°vanj - od zgleda za opremo gar- 
°njere do vzorcev, kako opremiti 
isobno stanovanje z izdelki do- 
ače proizvodnje pohištva in dru-

udeležena ljubljanska Lesnina, po 
zastopanosti z opremo pa sta na 
prvih mestih Brest in Marles, pa 
seveda tudi proizvajalci iz drugih 
republik. Največ so ob sami raz
stavi prodali kuhinj, pri čemer je 
najbolj zastopan Brest.

Obiskovalci, ki jih je bilo največ 
iz Zasavja, so nad zamislijo in 
izvedbo navdušeni, ker je to prvi

no bivalno okolje z razpoložljivo 
oprbmo. Več o tem bodo zapisali 
naši sodelavci iz Mercator-Preskr- 
be v prvi številki prihodnjega leta.

»Presenečene smo nad funkcio
nalnostjo stanovanj, nad duhovito 
opremljenostjo, dosežki proizva
jalcev pohištva in vsa pohvala or
ganizatorju. - Gospodinje iz Spod
njega Griča.«

Sredi decembra je bila v TOZD Grmada (M-Rožnik) letna konfe
renca.^ Kratko in vsebinsko jedrnato poročilo o delovanju osnovne 
organizacije ZK v letošnjem letu je podala dosedanja sekretarka ZK, 
Marija Barši.

TOZD Grmada se je v tem letu 
soočala s številnimi težavami, ta
ko na primer s fluktuacijo trgov
skih kadrov, s skromnimi razlika
mi med nabavnimi in prodajnimi 
cenami, z neprimerno strukturo 
zaposlenih, saj je razmerje 9:1 v 
korist žensk, pa tudi z veliko teri- 
torijalno razstresenostjo kolekti
va, saj ima TOZD 70 pridaj aln v 34 
krajevnih skupnostih ter štirih ob
činah. Vseeno pa je bila organiza
cija zaradi svoje razredne in poli
tične enotnosti pri svojem delu 
uspešna.
Uspešno delovanje na družbenih 
in političnih ravneh

Osnovna organizacija je zelo ak
tivno sodelovala v vseh organih 
delavskega in družbenega samou
pravljanja, tako v delavskem sve
tu, izvršilnem odboru sindikata in 
drugih. Tudi zbori delavcev so bi
li, kljub že prej omenjeni prostor
ski raztresenosti in delu v dveh 
izmenah, dobro obiskani. Žal jim 
ni uspelo v zadostni meri aktivira
ti mladinske organizacije; tu jih na 
vsak način čaka še dosti potrpež
ljivega dela.

Znatno se je izboljšala povezava 
s krajevnimi skupnostmi, kar se je 
še posebej odrazilo pri akciji 
NNNP 1979.
Obveščanje in strokovno uspo
sabljanje

Obveščenost delavcev je bila, 
kljub navedenim težavam, pa prav 
po zaslugi velike aktivnosti druž
benopolitičnih organizacij, dobra. 
Zavedali so se namreč, da je hitra 
in točna obveščenost sestavni del 
uspešnega delovnega procesa.

Veliko truda so vložili v uspo
sabljanje članov ZK. Člane so po
šiljali na seminarje, skoraj na vsa
kem sestanku pa so imeli tudi po
sebno točko, pod katero so člani 
izmenično, vsak po svojih močeh 
in sposobnostih, predavali o ak
tualnih temah. Člani ZK so tudi 
aktivno podpirali izobraževanje 
članov sindikalnih odborov in de
legatov v SIS. Sklenili so da bodo 
tako ravnali tudi v prihodnje.

Uspehi in težave gospodarjenja
Temeljito so se pogovorili o te

žavah in uspehih gospodarjenja v 
tozdu. Hude težave jim- povzroča 
odhajanje delavcev. V kolektiv se 
vključujejo številni novi delavci, 
ki pa so, žal, često premalo stro
kovno, pa tudi politično usposob
ljeni. Doslej se je večina mladih 
delavcev šolala redno, vse pa kaže, 
da bo v bodoče treba misliti tudi 
na izobraževanje ob delu.
Za bolj pravične dohodkovne od
nose

Na koferenci so bili mnenja, da 
bo potrebno vložiti več naporov za 
pravičnejše odnose pri pridobiva
nju dohodka in s tem v zvezi tudi 
pri delitvi osebnih dohodkov. 
Opazili so prevelike razlike med 
pogoji za pridobivanje dohodka v 
živilski stroki in v drugih strokah.

Kritično so razpravljali tudi o in
vesticijah in ugotovili, da brez in
vesticijskega vlaganja sicer ni na
predka, da pa tozdi nosijo preveli
ko breme. Tu naj bi družba, pa 
tudi banke, prevzele neprimerno 
več odgovornosti.
Novo vodstvo

Razpravam so sledile volitve no
vega vodstva osnovne organizaci
je. Za novega sekretarja je bil so
glasno izvoljen Franc Valenčak, 
poslovodja samopostrežne proda
jalne Draveljska gmajna.
Vrsta nalog

Naloge, ki so si jih zastavili za 
prihodnje leto, so velike in odgo
vorne: še naprej želijo usposablja
ti člane ZK, da bodo lahko kos 
političnemu in gospodarskemu 
položaju razvijajočega se tozda, pa 
tudi družbe kot celote; še aktiv
nejši nameravajo biti v boju za 
uspešnejšo dohodkovno poveza
vo; z znižanjem stroškov in s pove
čanjem storilnosti se bodo borili 
za stabilizacijo; prispevali bodo k 
čim hitrejši vključitvi pravkar 
zgrajenih objektov v redni delovni 
proces; posebej bo osnovna orga
nizacija ZK svoje člane usmerila v 
sindikalno akcijo »Delo-človek- 
produktivnost«.
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Bitenčevi živilski dnevi

dipl. ing. Marko Otrin — M-Emba

Strokovno o živilstvu
Zamisel in zasnova prvih živilskih dnevov se je rodila že leta 1975. 

Organizacijo sta prevzela VTO za živilsko tehnologijo Biotehniške 
fakultete in sekcija živilskih tehnologov pri Društvu živilskih in 
prehranskih strokovnih delavcev SR Slovenije, ki sta pred petimi 
leti zapisala, da ima prireditev kot oblika strokovnega izpopolnjeva
nja po diplomi pet temeljnih smotrov.

Ti smotri so:
- seznanjanje diplomantov z 

novimi področji živilstva ali raz
širjanje ter poglabljanje znanja na 
nekem sicer že znanem področju;

- obravnavanje splošnih stro
kovnih tem, zanimivih za vse stro
kovnjake, in tako na prireditvi zbi
rati strokovne sodelavce, ne glede 
na ožjo živilsko stroko;

- spoznavanje s trenutno zani
mivimi in žgočimi temami, stro
kovnimi problemi, z družbenimi 
akcijami ali podobnim;

- pritegniti k sodelovanju poleg 
sodelavcev v tozdih za živilsko te
hnologijo tudi sodelavce iz drugih 
temeljnih organizacij Biotehniške 
fakultete, z drugih živilskih fakul
tet v Jugoslaviji in z drugih usta
nov, ki strokovno in raziskovalno 
delajo na obravnavanih področjih, 
in iz industrije;

- prireditev naj bi bila tudi pri
ložnost za ponovna srečanja, skle
panje novih koristnih znanstev in 
ponovno srečanje učiteljev, profe
sorjev in bivših študentov ter utr
jevanje medsebojnih vezi ter sode
lovanja.

Prav vsi smotri so bili doseženi. 
V petih letih so bila obravnavana 
naslednja tematska področja:

- 1975 - senzorika živil
- 1976 - zdravje in hrana
- 1977 - voda
- 1978 - živilsko inženirstvo
- 1979- živilska mikrobiologija.
Vsi referati, ki so bili vsako leto

predstavljeni številnim obiskoval
cem, poslušalcem, živilskim te
hnologom in drugim iz sorodnih 
dejavnosti, so objavljeni v knjiži
cah. Okrog 1000 gosto tipkanih 
strani refarata se je že nabralo, pri
spevalo pa jih je približno 100 av
torjev oziroma predavateljev. Te 
knjižice so postale nepogrešljive 
na knjižnih policah v laboratorijih 
in na drugih delovnih mestih.

Poleg referatov so bile dosedaj 
strokovno izvedene v sklopu BŽD 
(Bitenčevih živilskih dnevov) štiri 
okrogle mize z naslednjimi te
mami:

1975 - klorirani ogljikovodiki v 
živilih

1976 - genetsko tveganje pri 
uporabi kemičnih spojin

1977 - družbena prehrana
1979 - odnos proizvajalec-trgo- 

vina-potrošnik-inšpektor
Kako zanimiva in prepotrebna 

so taka srečanja pove tudi poda
tek, da je bilo na vseh petih sreča
njih doslej preko 1100 udeležen
cev iz enajstih strok, od tega seve
da največ živilskih tehnologov. 
Med temi so bili tudi strokovnjaki 
iz raznih panog našega sozda. Ta
ko se je tudi Mercator na svoj na
čin vključil v ta tok izpopolnjeva
nja kadrov.

Na dosedanjih prireditvah je bi
lo doslej podanih 85 predavanj, od 
tega so jih pripravili sodelavci 
VTOZD za živilsko tehnologijo 
BF 29, sodelavci drugih VTOZD 
BF 14, sodelavci drugih fakultet 
ljubljanske univerze 20, sodelavci 
z živilsko tehnološkega odseka 
Kmetijske fakultete v Beogradu 2, 
sodelavci tehnološke fakultete v 
Zagrebu 12, sodelavci živilske in
dustrije 19, sodelavci iz raznih 
ustanov v Sloveniji in Jugoslaviji 
pa 19.
Sami dnevi pa ne pomenijo zgolj 
predavanj in spoznavanja raznih 
tem, temveč tudi srečanje kolegic 
in kolegov, ki delujejo na raznih 
področjih.

Živilski dnevi so dobili svoj na
ziv po prezgodaj preminulemu 
prof. dr. Francu Bitencu, rednemu 
predavatelju Biotehniške fakulte
te v Ljubljani, enemu izmed usta
noviteljev in organizatorjev teh 
dnevov, človeku, ki je z vsem 
srcem razdajal in prenašal svojo 
strokovnost in svoje znanje na 
mlajše rodove.

BŽD bodo tudi v bodoče širili 
ugled, ki so si ga priborih. Verjet
no v temeljni zasnovi BŽD ne bo 
potrebno ničesar spreminjati, saj 
so smotri dolgoročni in je njihova 
veljavnost stalna. V bodoče bodo 
BŽD skrbeli za skrbno izbiro do
brih, torej zanimivih in koristnih 
tematskih področij in razširjanje 
kroga sodelavcev, predavateljev, 
kakor tudi strokovnjakov iz tu
jine.

Za konec lahko rečemo, da so 
BŽD postali nujnost za vsakega 
živilskega strokovnjaka.

V novi blagovnici Mercator Zarje v Središču ob Dravi je vsega na pretek, tudi praškov. 
Foto: Jože Rozman

Tozd Conimex, oddelek opreme za trgovino in 
gostinstvo

Jože Rozman

Kje je gostinska oprema?
V novembrski številki, ko smo pisali o gostinsko- 

turističnem zboru v Ljubljani, smo na kratko omenili 
težave, s katerimi se v svojem poslovanju srečuje tozd 
Conimex, oddelek opreme za trgovino in gostinstvo. 
Zaradi omenjenega uvoza gostincem v Sloveniji in 
tudi izven nje ne more ponuditi toliko in takšne go
stinske opreme, kot si jo le ti želijo, domači proizva
jalci pa zaenkrat podobne opreme sploh ne izdelujejo 
ali je ne naredijo dovolj, nekatera pa je tudi slabše 
kakovosti in celo neustrezna.

V »osebni izkaznici« Conimexo- 
vega oddelka za opremo trgovin in 
gostinskih objektov piše, da 
opremljajo gostinske in hotelske 
objekte, trgovine pa tudi otroške 
vrtce, domove za ostarele, šole in 
bolnice, pri tem pa preskrbijo vse, 
od posebne opreme do pohištva in 
zaves. Pod točko b v osebni izkaz
nici piše, da nudijo stroje in opre
mo domačih in tujih proizvajal
cev. Tu bi se že lahko začela raz
pletati naša zgodba, vendar poča
kajmo še malo, saj naprej piše, da 
zastopajo tuja podjetja Nilfisk 
(stroji za čiščenje tal), Colged 
(stroji za pomivanje posode), Mark 
(stroji za izdelovanje sladoleda) in 
Guhl&Scheibler (stroji za etiketi
ranje), resnica pa je žal nekoliko 
drugačna.

Danskih strojev za čiščenje tal, 
ki so seveda gostincem, hotelir
jem in tudi drugim nadvse potreb
ni, zaradi omejitve uvoza ni moč 
dobiti in tudi zato ne, ker jih dela
mo doma. Toda Iskrini sesalci so 
primerni le za gospodinjstva, za 
čiščenje večjih prostorov pa so 
prešibki oziroma neprimerni. Tu
di strojev za pomivanje posode in 
izdelovanje sladoleda ne smejo 
uvažati; le za etikiranje, ker jih pri 
nas nihče ne izdeluje.

Nato so je opogumil zasebni obrt
nik v Sloveniji, ki izdeluje zelo do
bre pečice, vendar veliko premalo 
za vse večje potrebe. Podobno je s 
tehtnicami tovarne Libela iz Celja, 
saj jih tozd Conimex, oddelek za 
gostinstvo, dobi le petdeset letno, 
potrebe pa so vsaj desetkrat to
likšne. Isto velja za termično te

kako bi sprostili uvoz nekaterih 
nujno potrebnih gostinskih stro
jev in hotelirskih pripomočkov, 
saj navsezadnje hotelirstvo in z 
njim povezano gostinstvo prinaša
ta v naš skupni mošnjiček zajeten 
šop deviz. Sklep teh pogovorov je 
bil, da naj oddelek za trgovino in 
gostinstvo tozda Conimex pripra
vi seznam vseh strojev, ki so po
trebni v gostinstvu, seznam doma
čih in tujih proizvajalcev ter sez
nam potreb na slovenskem trgu. 
Izhajajoč iz tega naj potem Gospo
darska zbornica pri SISEOT izpo
sluje določeno vsoto deviz za uvoz 
tistih strojev, ki jih pri nas sploh 
ne delamo, jih naredimo premalo 
ali pa so neustrezni.

Kako je do te akcije pravzaprav 
prišlo, nam je povedala Olga Mar
kovič, cenjena gastronomska stro
kovnjakinja, ki vodi oddelek za iz

Razstavni prostor tozda Conimex na gostinsko turističnem zboru letos v Ljubljani.
Vse loto: Jože Rozman

Kuhalnica in valjar tudi za mlade kuharje nista dovolj. Učenci pri praktičnem pouku v gostišču Urška.

Trenutno lahko gostincem po
nudijo univerzalni kuhinjski stroj 
HKU iz Vzhodne Nemčije, ki ima 
deset različnih priključkov za me
hansko obdelavo živil, to je za str
ganje, mletje, ribanje, rezanje, lup
ljenje, gnetenje itd. Gostinci ta 
uporabni pripomoček dobro po
znajo, saj je dober, vzdržljiv in 
funkcionalen, prvič pa so ga za
stopniki Conimexa predstavili na
šemu tržišču pred več kot deseti
mi leti. Seveda so tudi za te stroje 
potrebna uvozna dovoljenja, ven
dar ker ima Jugoslavija z Vzhodno 
Nemčijo pozitivno trgovsko bilan
co, te stroje lahko uvažamo.

Mikrovalovne pečice Sharp iz 
Japonske so drugi kuhinjski pri
pomoček, ki ga tozd Conimex tre
nutno uvaža, vendar vse premalo, 
da bi lahko zadostil potrebam in 
zanimanju, ki je iz dneva v dan 
večje. Te pečice so namenjene za 
pogrevanje že pripravljene hrane 
in bodo nujno potrebne takrat, ko 
bo v Ljubljani začela obratovati 
tovarna pripravljene hrane za go
spodinjstva in obrate družbene 
prehrane.

Kaj pa domači proizvajalci go
stinske opreme? Toplotnih pečic 
ali konvektomatov, v katerih se 
hrana peče ali pogreva, do pred 
kratkim ni izdeloval nihče pri nas.

hniko za večje kuhinje, ki jo izde
lujeta IGO iz Ljubljane in grosu
peljski Kovinostroj. Tu je treba na 
nekatere izdelke čakati tudi pol 
leta, ker imata obe tovarni premaj
hne proizvodne zmogljivosti.

Še slabše se godi tistemu, ki želi 
rezati salamo, saj na primer sala- 
morezka, ki jo izdeluje pazinski 
Labin, nima nastavka za tanko re
zanje salame.

Takšne in podobne težave tarejo 
gostinske delavce in tudi tiste, ki 
bi gostincem radi olajšali in omo
gočili nemoteno delo, saj je vsako
mur jasno, da je danes dobra 
opremljenost s kuhinjskimi stroji 
in pripomočki nujen pogoj za kva
litetno delo. Za nazorno primerja
vo samo malo poglejmo okoli se
be: redkokatera gospodinja danes 
še dela smetano z ročnim stepalni- 
kom oziroma metlico. Vsi pa ve
mo, da gostinskih delavcev v Slo
veniji ni na pretek, da odhajajo v 
druge, lažje poklice in da slabo 
opremljena ali celo neopremljena 
kuhinja ni za nikogar privlačna.

Zato so se predstavniki tozda 
Conimex in Gostinskega šolskega 
centra že večkrat v zadnjem času 
usedli za isto mizo s predstavniki 
splošnega združenja za gostinstvo 
in turizem pri Gospodarski zbor
nici Slovenije in se pogovarjali,

popolnjevanje pri Gostinskem 
šolskem centru v Ljubljani. Na 
pobudo Gostinskega šolskega 
centra je letos Gospodarska zbor
nica Slovenije začela organizirati 
večdnevne seminarje širom Slove
nije za gostinske delavce, ki se že
lijo izpopolnjevati tako v kuhi kot 
pri strežbi. Na seminarjih, ki se jih 
je udeležilo povprečno 30 do 40 
gostinskih delavcev, je sodeloval 
tudi oddelek za gostinstvo tozda 
Conimex, ki je oziroma naj bi po
kazal udeležencem nove gostin
ske stroje in kako se ti uporablja
jo. Zaradi že omenjenih težav pa je 
lahko pokazal le nekaj teh strojev.

Z istim namenom in podobnim 
uspehom so v gostišču Urška v 
Ljubljani, ki ga upravlja Gostinski 
šolski center, uredili tako imeno
vani demonstracijski prostor, kjer 
naj bi gostinski delavci in poslov
ni partnerji lahko nazorno videli, 
kako se posamezni stroji uporab
ljajo, seveda če bi bili tam, saj se je 
zaenkrat obiskovalec lahko sezna
ni le z mlinom za kavo, mak in 
začimbe, tehtnico, termos posodo 
za prenos hrane in univerzalnim 
kuhinjskim strojem ter žago za ko
sti. To pa je le manjši del tistega, 
kar bi gostinci potrebovali za svo
je nemoteno delo in naš boljši »do
ber tek«.
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Trgovina včeraj, danes, jutri

Jože Rozman

Učenci v trgovini in praktični pouk

Sodelovanje med Šolskim 
centrom za blagovni promet 
in delovnimi organizacijami 

Sekirica Milič, direktor Šolske
ga centra za blagovni promet: »Šo
la ima šest svetovavcev za praktič
ni pouk, ki so stalno na terenu. To 
so zunanji sodelovci, ki nadzoruje
jo izvajanje praktičnega pouka v 
delovnih organizacijah oziroma tr
govinah, hkrati pa tudi svetujejo. 
Drugače rečeno, so neposredna 
vez med trgovino in šolo. Na skup
nih sestankih mi svetovalci pove
do o vseh problemih in težavah z 
učenci. Skupaj ugotavljamo, da 
marsikje (ne povsod) v delovnih 
organizacijah skrb za učence ni na 
pravem mestu, saj so učenci več
krat prepuščeni sami sebi ali pa 
samovolji poslovodij. Naši sveto- 
vavci se zato večkrat znajdejo v 
neprijetnih težavah, saj vzgojnoi- 
zobraževalni program zahteva 
eno, učenci pa delajo drugo«.

Jerneja Plazar

Obiskali smo 2. a razred živilske 
stroke v Šolskem centru za bla
govni promet v Ljubljani. Od 21. 
učencev jih je 12 Mercatorjevih, iz 
tozdov Dolomiti, Grmada in Golo
vec ter delovne organizacije M-Sa- 
dje zelenjava. Letos spomladi so 
bili vsi pol leta na praksi kot učen
ci prvega razreda v različnih po
slovalnicah. Vprašali smo jih, kaj 
so delali, kakšen je bil odnos po
slovodij in drugih zaposlenih do 
njih, kako so se počutili na delu. 
Mlade glave so odgovarjale takole.

Aleš Košak je bil pri praktič
nem pouku v poslovalnici M-Sa- 
dje zelenjava na Mestnem trgu 17. 
»Delal sem po programu. Rad pro
dajam, vendar mi ni bilo všeč, ker 
sem moral tudi brisati, pometati 
in ribati tla, čeprav mi je pri tem 
pomagala poslovodkinja. Ta meje 
tudi vodila pri teoretičnem in 
praktičnem delu, me usmerjala in 
poučevala. Nasploh lahko rečem.

Francka Golc

li snažilki. Največ sem delala pri 
kruhu, nadomeščala v delikatesi 
in pakirala zelenjavo. Poslovodki
nja mi je veliko pomagala tudi 
pred izpitom.«

Ivanka Intihar je bila pri prak
tičnem pouku v samopostrežnici 
todza Grmada na Titovi 351a: 
»Prvi mesec sem delala po progra
mu in sem se dobro počutila. Po
tem pa je snažilka odšla na poro
dniški dopust, jaz pa sem kmalu 
dobila občutek, da sem v trgovini 
za snažilko, saj sem potem le malo 
stregla«.

Liljana Simič: »Praktični pouk 
sem imela v klasični trgovini na 
Celovški 62. Težko se je bilo dogo
voriti zaradi dopustov. Ne vem, 
zakaj moramo tudi sedaj, ko ima
mo šolo, delati ob soboah?«

Tako učenci. Besedo smo dali 
njim in tako tudi zapisali. Izbrali 
smo jih nakjučno in ne predstav
ljajo statističnega vzorca. Pa ven-

Terezija Klančar

ker drugje zaradi neprimernega 
uspeha niso bili sprejeti.

Ivanka Intihar

dela nazaj v šolo, se spet nekako 
polenijo«.

Slavka Damjanovič, upravnik 
centra na Trgu komandanta Sta
neta (tozd Grmada), je mentor 
(vzgojitelj, svetovavec) že 18 let. 
»Skupaj z Anico Ovca sva mento
rici za vse učence tozda Grmade. 
Vsak teden ima vsak letnik dve 
uri dopolnilnih predavanj, katerih 
namen je, prenašati šolsko znanje 
na praktično delo.

Najbolj marljivi in dovzetni za 
znanje so učenci prvih letnikov. 
Kasneje pa si že začnejo izbirati 
lažjo pot. Tako šola kot trgovina bi 
jih morala potem trdneje prijeti, 
žal pa je premalo stika med šolo in 
trgovino. Šola izobražuje preozko. 
Idealna rešitev bi bila, da bi bila 
večja skupina učencev na praksi v 
blagovnici ali veliki samopostrež
nici, za njih pa bi skrbel strokovno 
usposobljen mentor, ki ne bi bil 
obremenjen še s kakšnim drugim 
delom. To bi bil pač njegov poklic. 
Seveda bi to pomenilo dodatne 
stroške za organizacije, vendar 
sem prepričana, da bi se bogato 
obrestovale. Na tak način delajo z 
učenci v Švici ali pri nas v gostin
stvu.

Res je, da se učenec deloma 
»pokvari« v šoli, deloma v trgovi
ni. Krog se sklene, če dobimo iz 
šole slabega učenca. Če nekaterih 
stvari ne zna, ker se jih v šoli mor-

Liljana Simič

Slavka Damjanovič Vse foto: Jože Rozman

Kaj je praktični pouk?
Praktični pouk v trgovini za po

klic prodajalec je tako za prvi let
nik kot za ostala dva letnika se
stavljen iz splošnega in strokovne
ga dela. Strokovni del določa učni 
načrt za vsako stroko posebej, 
splošni del pa za prvi letnik obse
ga spoznavanje prodajalne in trgo
vinskega osebja, spoznavanje de
lovnih sredstev, čiščenje in ureja
nje prodajalne in skladiščnih pro
storov, predpakiranje, pomoč pri 
postrežbi, količinsko merjenje 
blaga, označevanje, zavijanje in 
zlaganje blaga, izdajanje računa 
kupcu itd. V poglavju, ki govori o 
čiščenju in urejanju prodajnih in 
skladiščnih prostorov posebej pi
še, da se mora vsak trgovinski de
lavec zavedati, da čiščenje proda
jalne in skladiščnih prostorov (po- 
•netanje, ribanje, pomivanje itd) 
nikakor ni poniževalno delo, tem
več nujnost, ki mora biti izvršena.

To navajamo posebej zato, ker 
nemalokrat prav zaradi tega pride 
do nesporazumov med učenci in 
Poslovodji v trgovini. Seveda ni 
Pravilno, če učenec vseh šest me
secev samo pometa trgovino in 
briše prah, ni pa tudi prav, če se 
Učenec jezi, ker je moral kdaj po- 
Piesti tudi trgovino.

besede učencev
Če toliko govorimo o učencih, 

^Ustimo še njim samim do besede.

da je bil odnos poslovodkinje do 
mene dober in korekten, delati pa 
sem moral tudi ob sobotah dopol
dne«.

Francka Golc iz Pelačevga 
grabna pri Polhovem Gradcu: 
»Praktični pouk sem imela v po
slovalnici tozda Dolomiti na Trža
ški 37. Najprej so mi razkazali pro
store in predstavili osebje. Od 
vseh pridpisanih del sem najmanj 
čistila in pometala prostore, ker 
sem šla prej na avtobus. Največ 
sem zlagala vina. To je bilo težko, 
saj je v zaboju dvanajst steklenic. 
Imeli smo tudi seminarje, ki jih je 
vodila svetovalka«.

Terezija Klančar (poslovalnica 
M-Sadje zelenjava, Titova 6): »Že 
prvi dan mi je bilo vsega dovolj, 
saj sem samo čistila in ribala in 
nosila težke zaboje jabolk in kore
nja iz skladišča v trgovino. Nič mi 
niso povedali in razložili, poslo
vodkinja se mi ni posvetila. Na 
razgovor s poslovodkinjo je prišel 
tudi oče, potem je bilo boljše. Če
prav bi zelo rada prodajala, sem 
kar izgubila veselje do dela v trgo
vini«.

Jerneja Plazar: »Bila sem v sa
mopostrežnici na Derčevi 29 (tozd 
Grmada). Poslovodkinja ni pusti
la, da delamo težja fizična dela. Za 
to smo imeli v trgovini delavca. 
Blago sem sicer zlagala na police, 
a to ni bilo težko. Tudi čistila in 
pometala sem, dokler nismo dobi-

dar na osnovi njihovih mnenj lah
ko nekaj ugotovimo. Če skrb za 
učenca ni na pravem mestu (tako 
v šoli kot v delovni organizaciji), 
bomo verjetno zgubili bodočega 
delavca v trgovini, saj moramo po 
drugi strani upoštevati tudi to, da 
se je naprimer v 2. a razred od 21. 
učencev vpisalo v šolo za prodajal
ce samo 5 učencev zato, ker želijo 
postati prodajalci, kar 12 pa zato,

Kako gledajo na učence v 
trgovini?

Vodja kadrovske službe v tozdu 
Grmada, Angelca Belič, pravi: 
»Seveda sodelujemo s šolo za pro
dajalce. Opažamo pa, da se učenci 
v sami šoli ne pripravijo dovolj za 
fizično delo niti ne dobijo delov
nih navad. Te dobijo šele v trgovi
ni. Ko pa se vrnejo s praktičnega

da ni naučil, potem tak učenec na
vadno opravlja manj zahtevna de
la, saj se poslovodje in drugi zapo
sleni v trgovini nimajo časa pose
bej ukvarjati z njim. Vse organiza
cije bi nujno potrebovale mentor
je, ki bi se učencem lahko popol
noma posvetili, saj je konec kon
cev naša mladina dobra in tudi 
pridna, le starejši se ji premalo po
svečamo«. Prihodnjič:

usmerjeno izobraževanje

Ptujski foto klub, ki deluje v ok
viru delavsko prosvetnega druš
tva Svoboda Ptuj, je bil ustanov
ljen že leta 1935. Sedanja njegova 
generacija dosega vidne uspehe 
na prireditvah po vsej Jugoslaviji.

Namen stalne razstave v blagov
nici je, opozoriti mimoidoče kup
ce na najnovejše dosežke s po
dročja jugoslovanske fotografije. 
Ljudje se radi ustavljajo pred raz
stavljenimi fotografijami ptujskih 
fotoamaterjev. »Dosedaj gole ste
ne §o zaživele v kulturnem smi- 
sli#,« je zapisal Večer, kar je vseka
kor priznanje tudi naši blagovnici.

Kulturni utrip Mercatorja na Ptuju

Bojan Rode — M-Izbira Panonija

Stene zaživele
Na stopnišču Mercatorjeve blagovnice na Ptuju je 

od nedavnega odprta poslej stalna razstava fotografij. 
Pobudo za to je dal ptujski foto-kino klub, ki se je 
najprej predstavil v celoti, za njim pa razstavljajo 
avtorji posamič, vsakih štirinajst dni s po deset foto
grafijami.
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Naj se predstavimo • Naj se predstavimo • Naj se predstavimo • Naj se predstavimo

Sonja Dolinšek — M-Slovenija sadje

»Sedaj sem pa jaz na vrsti, da se 
predstavim...«

Uredniški odbor na decembrski seji obravnava predlog vsebinske zasnove za 
12. številko letošnjega leta. V rubriki: »Naj se predstavimo« je še vprašaj.

Dovoli mi, da se kar sam predstavim:
Glasilo delavcev in združenih kmetov Mercator - to se pravi, kar sedajle držiš 

v rokah. Imam 16 let, oranžno grivo, črne oči, svetlo, včasih malo sivkasto polt in 
dolge roke, ki objamejo hkrati 13.000 ljudi, pa še kakšnega več.

Nisem moderno mršav, pa tudi 
predebel ne, čeprav nekateri trdi
jo, da sem požeruh. Pa nisem, res 
ne, saj moj dosti mlajši in manjši 
prijatelj »Žito«, vsakemu delavcu 
na mesec izpuli kakih 34,00 koraj- 
barjev iz žepa, jaz pa samo §j50 (ti 
praviš korajbarjem dinarčki, veš). 
Pa še dosti bolj modno skujšan je 
in nobel - ne pogovarja se ravno z 
vsakomer, tako kot jaz.

Včasih imam obleko bolj blede 
barve, včasih malo zapacano, ne
rodno zašite žepe ali kaj podobne
ga, zato pa po srcu nisem nič slab
ši, kot kadar sem lepo urejen in 
»šfman«. Veš, luksuza ne maram 
in polakiranih oblačil tudi ne - ti
sta (khm..., pa tudi tisti recimo), 
ki me ne mara zaradi dokaj skro
mne obleke, naj si poišče drugega 
snoba.

Imam veliko prijateljev, ki se 
pogovarjajo z menoj - ampak vča
sih sem tako zelo sam. Rad imam 
družbo, vesele ljudi pa sploh. V 
mojem širokem srcu je prostora za 
vse, pa kaj, ko so nekateri tako 
zelo plahi! Tudi med sedanjimi 
prijatelji so bili taki, ko pa smo 
malo poklepetali, so priznali, da 
sem čisto nenevaren - dobrodu
šen in prijazen do vsakogar.

Že vidim, da maješ z glavo, češ, 
lastna hvala se pod mizo vaTa. Jaz 
pa ti kar takoj povem boljšo: Do
bro blago se samo hvali. No, in 
zato sem prišel na klepet kar sam. 
Veš, vedno mi je že na čelu pisalo, 
kaj vse nameravajo z menoj početi 
drugi (nekaki uredniški odbori, pa 
izdajateljski sveti, pa tehnični, pa 
odgovorni, pa neodgovorni, pa kaj

vem še kakšni uredniki in predse
dniki ...), meni pa to ni ravno naj
bolj všeč. Rad bi klepetal s teboj. 
Kaj se zdaj čudiš? - S teboj, da, 
zakaj pa ne?

Kaj mi res ne veš nič prijaznega 
povedati? Kaj res nimaš nič težav 
in ne poznaš nobene dobre šale? 
Kaj res ves dan čepiš samo pred 
televizijo in kot molčeča riba spre
jemaš tisto, kar ti povedo drugi, 
sam pa pozabljaš na klepet? Po
slušaj, kaj nisi ravno ti zadnjič na 
zboru delavcev razmišljal, kakšen 
trapast predlog so dali na glasova
nje, pa si na koncu molče dvignil 
roko? No, vidiš, celo tvoje misli 
poznam, pa praviš, da ne bi vedel 
o čem klepetati z menoj! Skratka 
kakorkoli že, oglasi se mi kaj. Ni
sem zobozdravnik - res ne bo bo
lelo.

No, vi’š ga, pa sem se spet zakle
petal. Res sem čveka. Nisem se 
vajen posebej predstavljati, pa po
zabim, kako se tej stvari streže. 
Veš, tudi otroke imam in jih imam 
tako rad, da ni dvakrat reči, da jih 
ne bo sčasoma še več. Zelo rad bi 
ti jih naštel, pa mi bodo najbolj 
zamerili ravno tisti, ki se mi še 
pokazat niso prišli! Ko se rojevajo, 
me ni zraven, pa bi jih zagotovo 
nekaj pozabil. Pri vzgoji pa rad 
pomagam in ko malo odrastejo, 
tudi oni radi pridejo k meni po 
nasvet. Zgledujejo se po meni in 
tudi zato se moram sam lepo ob
našati, čeprav po naravi nisem 
preveč ubogljiv in pohleven. Če je 
treba, pokažem zobe, in ravno zad
njič so mi rekli, da premalokrat - 
prav, jih pa bom, samo da me ta
krat ne boš pustil na cedilu!

Znam biti tudi kulturen in ugla
jen - pogovarjal sem se že na »viš
jem nivoju«, pa s tujci, pa po srbo
hrvaško - skratka nisem ravno za 
na Dinos. Da ne boš mislil, da sem 
tako zelo učen! Odlično obveščen 
sem, in če se boš kdaj pogovoril z 
menoj, boš videl, da bo tudi zate 
bolje. Vem zelo veliko tistega, če
sar ti ne veš. O tistem, kar veš ti, 
pa jaz nimam pojma, kaj praviš?

Tudi športnik sem, in na rekla
mo se spoznam, in na samouprav
ljanje, in na organizacijo, in pro
slave, in delovne zmage, in poslov
ne sodelavce, jezi me pa, da ni
mam pojma, kaj počneš ti. Kako 
se počutiš na delovnem mestu, kaj 
ti prija in kaj ne, in s čim se še 
ukvarjaš? Zato, vidiš, bi bil rad 
tvoj prijatelj - zanimaš me!

Spet sem malo zašel - kadar se 
mi to zgodi, ni nalašč, verjemi! Po
vem ti (ampak samo med nama), 
da nisem vedno čisto vsem všeč, 
čeprav sem spodoben mladenič. 
No ja, okusi so različni, pa tudi jaz 
nisem vedno najboljše volje. Ta
krat se običajno obnašam zelo 
učeno, malo vzvišeno in papagaj
sko. Z iskušnjami in leti pa bo šlo 
na bolje - optimist pa sem, to pa 
to!

No, znam biti tudi žalosten - in 
žalosten sem vedno, kadar se spo
mnim na svojo hibo. Veš, brez nog 
sem! Do tebe me lahko samo pri
nesejo - hoditi ne morem. Hudo 
je, veš, če imaš veliko srce in si 
brez nog! Eh, kaj bi to...

Piši mi kaj, sedaj, ko se poznava. 
Tisti, ki ima prijatelje, ni nikdar 
sam!

Predstavniki SOb Ljubljana Bežigrad in delovne organizacije Mercator-SIovenija sadje prvič na skupnem srečanju v novi, manjši sejni 
sobi na Titovi 66. Foto: Jože Rozman

Koristno srečanje

Sonja Dolinšek — M-Slovenija sadje

M-Slovenija sadje, TOZD Zunanja trgovina in 
DSSS, so se preselili v nove poslovne prostore iz 
občine Ljubljana Center v občino Ljubljana Bežigrad, 
to pa pomeni v novo okolje, med nove ljudi in občin
ske institucije. Seveda smo želeli zvedeti, kam smo 
prišli, predstavniki občine pa, kdo smo mi.

Novo sejno dvorano smo prvi
krat uporabili prav za ta dogodek, 
ko so se naši predstavniki srečali z 
Lojzetom Novakom, sekretarjem 
komiteja občinske konference 
ZK, Janezom Riglerjem, predse
dnikom SO, Joškom Pirnarjem, 
predsednikom občinske konfe
rence SZDL, Jožetom Bučarjem, 
predsednikom IS SO, Marjanom 
Malešičem, izvršnim sekretarjem 
komiteja občinske konference 
ZK, Zofko Tribušon, sekretarko 
občinskega sveta zveze sindika
tov, Andrejem Perkom iz predsed
stva OK ZSMS in tovarišem Pez
dircem, predsednikom krajevne

skupnosti Boris Kidrič, v kateri je 
naša stavba.

Našteti tovariši so v prostem po
govoru povedali, kaj pričakujejo 
od sodelovanja z nami, kako naj bi 
v občini zaživelo odločanje in kaj 
po tej plati od nas pričakujejo, na
ši predstavniki pa so predstavili 
Mercator-Sl »venija sadje, zlasti 
TOZD Zunanja trgovina, ki ima 
sedaj sedež v občini Bežigrad. Ge
neralni direktor M-Slovenija sa
dje, Mitja Marinšek, je zlasti po
udaril naše načrte v zvezi s pospe
šenim izvozom predvsem končnih 
izdelkov (ne surovin in polsuro- 
vin), investicije v proizvodnjo (v

hladilnico Bohova smo že name
stili aparature za najsodobnejšo 
proizvodnjo koncentratov, ki jih 
TOZD Zunanja trgovina nato lah
ko dosti ugodneje proda v tujino 
kot samo sadje), ter željo po re
sničnem vzpostavljanju dohod
kovnih odnosov. O tem, kakšno 
mesto zavzema delovna organiza
cija Slovenija sadje v sozdu Mer
cator in kakšne načrte bomo sku
šali izpolniti v tem širšem okviru, 
pa je spregovoril namestnik gene
ralnega direktorja SOZD.Vukadin 
Nedeljkovič.

Predstavniki občine so bili vese
li pojasnil in zadovoljni s potjo, ki 
smo jo začrtali. Da pa to niso le 
fraze, je bilo jasno, ko je tovariš 
Novak (mimogrede - bil je zapo
slen v zunanjetrgovinski dejavno
sti pri Lesnini) predlagal, da bi ra
zmislili še o tržiščih, ki jih pred
stavljajo dežele v razvoju.

Obe strani sta se strinjali, da je 
šibka točka še vedno sindikat, ki 
mu je v bodoče (ob tvorni pomoči 
ZK) potrebno posvetiti več pozor
nosti, da bo lahko dejansko pred
stavljal mnenje vseh zaposlenih v 
združenem delu. In kot je poudaril 
tovariš Šefman: »Politika se začne 
in naj bi se začenjala v združenem 
delu in je kot taka sestavni del 
samoupravljanja. Zato naj bodo 
naši problemi resnično tisti, s ka
terimi se dejansko ubada delavec 
v združenem delu!«
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Novoletni intervju — 

Mercator: BB

Nekoč je veljalo, da pri Mercatorju dobite vse 
- in to velja še danes, kajti tam imamo tudi BB. 
Urednik osebno je bil pripravljen zamenjati 
čare filmske BB za čar humorja Bojana Bunca, 
ki opravlja nemalo resnobne posle svetnika, 
obvlada pa Mercator na svojevrsten način - 
čeravno je, po njegovem pripovedovanju, Mer
cator tako velik, da je nekoč namestnik gene
ralnega direktorja poslal na pot sodelavca, naj 
obišče vse njegove štacune, misleč, da se bo 
vrnil v osmih dneh, pa ga še danes ni nazaj. 
Jeziki pravijo, da je prišel do 748. štacune, tam 
pa mu je konkurenca zlomila nogo...

Takole sva se pogovarjala z BB:

M: Kako ocenjujete letošnji 
Uspeh Mercatorja?

BB: Zadnja leta se izredno hitro 
dvigamo proti nebu. Še dva klina 
pa bomo na vrhu. Taki so podatki 
zveznega zavoda za statistiko. 
Mercator je v svoji grupaciji zase
del odlično III. mesto in pridobil 
bronasto kolajno.

M: Ste veseli tega priznanja?
BB: Ne! Strah me je!
Poznate Ezopovo basen o žabi? 

Hotela je rasti, biti večja, pa še pa 
še večja. Napihovala se je, in ko je 
skoraj dosegla cilj, je počila - raz
neslo jo je. Res škoda.

M: In vaš nasvet?
BB: Ste ribič? Poznate ščuko. 

Ste potem že slišali, da je včasih 
sposobna požreti enako veliko 
ščuko. Res, da pri tem le redko 
preživi. V njenem riziku ni skrita 
le borba za obstanek, temveč tudi 
pohlep po veličini. Zaradi tega ni 
vedno dobro biti ščuka.

M: Ali je kakšna povezava med 
ščuko in Mercatorjem?

BB: Imam občutek, da Mercator 
ni več zadovoljen z sardinami. Želi 
si večjih zalogajev; želi hitrejšo 
rast.

M: Ali ni na Mercatorjevo hitro 
rast znatno vplivala inflacija?

BB: Pri skoku od 1300 milijard 
na 1800 v letu 1979 je bila za botro 
tudi inflacija.

Na žalost pa ta ni omejena zgolj 
na Mercator, saj sta tudi nosilca

zlate in srebrne medalje bila c 
ha tega veselja.

In poduk:
kdor višje stoji, dalje vidi.
To je dobro!
Toda strele rade treščijo van; 
To je slabo!

M: In vaš nasvet?
BB: Leto gospodovo 198 

sUšno. Manj kave, manj ben 
Pa več krompirja in vina. Po 
ho se bo prilagoditi. V letih si 
Potrebno drevo negovati, d 
Potem, ko bo suše dovolj, pc 
ho rastlo in vzcvetelo.

Torej, korak nazaj!
. M: Imate glede rasti Merc, 
^ še kako misel?

BB: Najlepši rod ima tista j 
Pa, ki ima enako debele veje. 

M: Ne razumem!
Bfi: To malokdo razume, č 

jhreč ena veja (trgovska) po; 
ast in podivja, s tem ogrozi 
stalih vej, posebno mladic, : 

Pr®d kratkim pognale.

M: Sedaj vas razumem...
BB: Še ne v celoti;
Če ima sosedovo drevo 17 vej, 

ali bi jih toliko moralo imeti tudi 
vaše?

M: Mislite na konkurenco?
BB: Zelo hitro se razvijate kot 

urednik - ste že razmišljali o listu 
z večjo tiražo?

M: Ali ste med letošnjimi po
ganjki mislili tudi na M-Turist?

BB: Imamo pri nas tudi to za
devo?

In kje se nahaja?
M: Imamo! - Pot vas pelje mimo 

glavne stavbe v stransko, pa levo, 
pa desno, po štengah navzgor... 
No! Pa saj je mnogo vodil - konč
no vas duh po žegnani vodi in ka
dilu pripelje do cilja...

BB: Sedaj se spominjam. Oh, 
ROZA!

Rim, pa Lurd - menite?
Ali se nismo s tem zamerili Aja

tolu Homeiniju? Sicer pa je znano, 
da je enostranska usmerjenost na

eno tržišče slaba naložba. V mislih 
imam romanje v Meko!

M: Kaj predvidevate?
BB: Včasih mora vrtnar odrezati 

nove poganjke, včasih pa jih pod
preti.

M: In kaj predlagate?
BB: Takojšnjo ukinitev officca 

(I. varianta). Nov office za Bežigra
dom (vsaj 2 km oddaljen od Magi
strata) za hadžije (II. varianta).

M: Kateri varianti ste naklo
njeni?

BB: Obema!
Sem katolik - centralno kurjavo 

pa imam na kurilno olje - in tu me 
ima Ajatola! Sicer pa moje mišlje
nje ni merodajno. O tem odločajo 
drugi možje in celo ena ženska. 
Moja kritika ali pa blagoslov jim 
tako ali tako ne bosta koristila.

M: Ko ste omenili konsolidaci
jo - ste predvideli kak ukrep?

BB: V tako razvejanem sadov
njaku, kot je Mercator, je težko

ukrepati. Mislim, da sedanji vrt
narji kar dobro gospodarijo.

M: Lahko navedete kak kon
kreten primer dobrega gospodar-
JCIljžI?

BB: Uvedba Tik - Tak časovni- 
ka za kader strokovnih služb - je 
že nekaj.

M: Ali menite, da je ta ukrep 
ugodno vplival tudi na storil
nost?

BB: Vsekakor; toda le delno!
Kadri sozda so s tem razbreme

njeni nabavk življenjskih namirni- 
ca in so to funkcijo prenesli na 
zakonske partnerje, ki so v službi 
tam, kjer še nimajo časovnika. S 
tem se je našemu kadru zmanjšala 
obraba obuval, povečala pa obra
ba tekstilnih izdelkov, predvsem 
kril, pa tudi hlač. Zaradi tega se 
zavedamo, da je uspeh le delen.

M: Je povečanje storilnosti 
ugodno vplivalo tudi na vas, BB?

BB: Tik - Tak - ukrep me je 
prizadel. Od tedaj sovražim časov- 
nike - svojega sem poklonil. Sicer 
pa... delam hitro. Prej, še pred

Tik - Takom, ko sem bil še bolj 
svoboden, mi je v času zadrževa
nja v uradu uspelo prečitati zgolj 
Delo in Sportske novosti. Sedaj pa 
imam časa na pretek.

M: Kako ga izkoristite?
BB: Študiram strokovno litera

turo.
M: In kaj ste študirali v decem

bru?
BB: Wajat Erpa in Doc Holy- 

deja.
M: Ali ta dodatni študij ugodno 

vpliva na vas?
BB: Vsekakor! Vrnil mi je zau

panje v samega sebe. Počutim se 
bolj borbenega, in pomladil sem 
se.

V vvesternih vlada zakon jačega 
in hitrejšega. Ti prijemi so mi v 
pomoč pri investicijah, zlasti pa 
pridejo v poštev pri bankah.

M: Se česa še bolj bojite kot ur?
BB: Anuitet.
M: Zakaj?
BB: Krediti so dobri in sladki 

kot vino. Anuitete pa kot maček.
M: Ste pri tem mislili na posle

dice pitja, ali morda na predse
dnika LB-GB, Mačka?

BB: Na žalost ima Mercator v 
tem primeru opravka z obema 
Mačkoma.

M: Imate, BB, kak recept za od
pravo mačka?

BB: Ja, in to enostaven. Predla
gam takojšno izgradnjo 2 uprav
nih zgradb (1 za SOZD, 1 za zuna
njo trgovino), 127 trgovin, marke
tov in supermarketov (117.000 m2), 
3 navadnih in enega Rumenega 
hotela (220 milijard), 3 prašičjih 
farm, povečanje staleža krav in bi
kov za 3000%, 13 skladišč (300.000 
m2), sovlaganje v sol in sladkor, v 
nasade in steklo, v keramiko in 
športni štadion na Viču, v marga
rino in družbeno prehrano, izgrad
njo 250 stanovanj, zvišanje plač in 
regresov in financiranje izleta 
upokojencev v Meko.

M: So navedeni podatki razvo
ja Mercatorja za tekoče plansko 
obdobje točni in jih lahko obja
vimo?

BB: Podatke mi je odstopil Plan 
in jih lahko objavite. Dvomim 
pa, da so točni; manjkajo tudi še 
podatki iz decembra.

M: Imam občutek, da je znaten 
razkorak med planskimi predvi
devanji Mercatorja in smernica
mi ZIS. Kdo, po vašem mišljenju, 
forsira tak hiter razvoj?

BB: Ga še nismo odkrili.
M: In ko ga boste?
BB: Izročili ga bomo Ajatoli, ti

stemu, ki ga je Homeini nedavno 
določil za eksekutorja.

M: Ali je realizacija navedene
ga programa po vašem mišljenju 
možna? Mislim pri tem na vaše 
finančne spretnosti?

BB: Malo precenjujete moje ka
pacitete. Vendar je rešitev zelo 
enostavna.

M: Kako?
BB: S krediti.
M: In vračanje anuitet?
BB: S krediti.
M: Ali je za to možnost?
BB: Vsekakor! Vi ste mlad ure

dnik. Zato dvomim, da poznate 
preroka Metuzalema in njegovo 
napoved za leto 2000. Metuzalem: 
»In tedaj bo z vzhoda prišla nevar
nost; ime ji bo Rumena nevar
nost«. Toda ta je že tu, čeprav še ni 
konec stoletja. Prihajajo Japonci, 
polni jenov. Ali je sedaj jasno? Če 
mi ne verjamete, vprašajte Janka 
- pa ne tistega iz pravljice o Janku 
in Metki - ne tistega drugega, ki se 
rima na »banka«.

M: Je Mercatorjeva trgovska 
mreža, kaj prispevala k nepre
skrbljenosti tržišča (npr. olje, 
praški, sladkor)?

BB: Vsekakor je Mercatorjeva 
mreža uspešno sodelovala v tej ak
ciji.

M: V čem je ta uspeh?
BB: V praznenju zalog. 31. 12. je 

potrebno narediti inventuro. Malo 
robe - hitra inventura! Saj veste, 
tedaj že nastopa predpraznično 
veselje.

M: In kako vam uspe izprazniti 
magacine?

BB: Prodajalci intimno opozar
jajo kupce - olje se bo podražilo, 
sladkorja bo zmanjkalo... Tako si 
Slovenci urede strateške rezerve, 
Mercator pa izprazni magacine.

M: Imajo Mercatorjeve! možno
sti intimnih nabav, npr. kave, v 
svojih trgovinah?

BB: To pa ne! Videl sem na last
ne oči direktorja Grosista in direk
torja Rožnika, ki sta v vrsti pred 
Emonimo trgovino čakala na 10 
dkg kave.

M: Kaj pa proizvodnja - npr. 
Mercatorjeva tovarna Emba?

BB: Tam že 14 dni pijejo šipkov 
čaj.

M: Ste se kdaj poslužili zveze 
na relaciji Vaupotičev? V-Inter- 
na banka - V-Emba?

BB: Le redko, in to le v času 
krize. Drugikrat sem uspel 14. de
cembra t. 1. Dobil sem 45 dkg, ki 
so jih v Embi uspeli zbrati s sesal
cem.

M: Je bilo to za vas?
BB: Za sorodnike in lastno pre

skrbo sem zadržal 5 dkg. Ostanek 
pa za utrditev svojih zvez. To so 
funkcionarji okoli 22. plačilnega 
razreda - (vratarji, šoferji in sna
žilke).

M: Če se ne motim, ste v enem 
izmed svojih odgovorov dejali... 
»in celo ena ženska«! Kako naj si 
naše ženske tolmačijo to vaše 
izvajanje?

BB: Od tedaj, ko je Adam prvič 
prijel Evo za figo, pa vse do pred 
kratkim, t. j. prehodu iz kapitali
zma v socializem - so bile Eve in 
njene naslednice pri proizvodnji 
vedno spodaj, Adami pa zgoraj. 
Novi prijemi seksa moderne dobe 
pa so v ta šport vnesli pravo zmeš
njavo. Nihče več ne ve, kdo je spo
daj in kdo zgoraj...

Mercator pa je pri tem zadržal 
solidnost. Pri nas so Eve še vedno 
spodaj (v mreži), Adami pa zgoraj, 
na položaju. Sedaj razumete, da 
me je omenjena izjema preseneti
la. Se bomo modernizirali?

M: In še zadnje vprašanje: se 
veselite leta 1980; in če se ga - 
zakaj?

BB: Veselim se: na svetu bo za
vladal mir. Ajatola Homeini se bo 
umaknil v puščavo. Cena nafte bo 
padla. Integrirali se bosta rimsko 
katoliška in pravoslavna cerkev. 
Podpisan bo SALT III. Kitajci in 
Rusi se bodo sporazumeli. Konec 
oboroževalne tekme. Nastala bo 
prava tišina.

Zrasla bosta delovna zavest in 
standard. Ukinjene bodo Tik - 
Tak ure, uveden 4-dnevni delovni 
čas. Porodniške dopuste bodo ko
ristili tudi moški. Dinar bo kon
vertibilen. Sledi prost uvoz. Uki
njen bo prometni davek. Bencin 
bo brezplačen. Milici bodo zaple
njeni balončki. Reprezentanca bo 
neomejena. Porasle bodo investi
cije. Nič več ne bo repov pred tr
govinami - dovolj bo stanovanj in 
otroških vrtcev. Edino kave, fižola 
in praškov bo primanjkovalo.

Zato vas opozarjam! Bodite pre
vidni, ne popustite! Ne prepustite 
se lagodnosti. Važno je zdravje! 
Zaradi tega jejte manj, ne kadite 
in, kot je dejal eden od naših tova
rišev, tudi popiti ni treba vsega, 
kar vidite!
Pa srečno novo leto vam želi BB!
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Ljudska obramba in družbena samozaščita v sozdu 
Mercator

Milan Tatalovič — Delovna skupnost SOZD

Izhajati iz izkušenj revolucije 
in prilagajati sodobnim rameram
Analiza uresničevanja nalog s področja LO in DS v okviru srednjeročnega ob-

Uspel skupni nastop DPO tozda Hladilnica, pripadnikov JLA in kulturne komisije pri 
KOS sozda Mercator. Foto: Jože Rozman

Sodelovanje tozda in vojašnice

Kulturni dogodek v ljubljanski Hladilnici

Odprli ob dnevu JLA

dobja 1976-1980

Realizacija ustavnih določil o 
ljudski obrambi in.družbeni sa
mozaščiti, Zakona o ljudski 
obrambi in Zakona o družbeni sa
mozaščiti, varnosti in notranjih za
devah, idejnopolitičnih usmeri
tev, opredeljenih v sklepnih doku
mentih X. kongresa ZKJ in VII. 
kongresa ZKS in drugih priporo
čil, stališč in sklepov partijskih or
ganov ter srednjeročnih načrtov 
razvoja LO, je bila zadnja leta 
osnova in istočnica za prizadevno 
delo v SOZD Mercator.

Krepitvi obrambne sposobnosti 
smo v SOZD Mercator že od same
ga začetka uveljavljanja koncepta 
splošne ljudske obrambe posveča
li veliko pozornost. Čeprav je bila 
zasnova sedanjih, ustavno in za
konsko uveljavljenih oblik 
obrambnega organiziranja in pri
pravljanja postavljena že v samih 
pripravah ZKJ, smo se na poti do 
sedanje stopnje obrambene orga
niziranosti srečevali s številnimi 
težavami. Še vedno močno ukore
ninjena zavest, da je varnost pred 
zunanjim in notranjim sovražni
kom predvsem skrb JLA in dru
gih specializiranih strokovnih or
ganov, so bile glavne težave, ki jih 
je bilo treba premagovati v začet
nih obdobjih organiziranega uve
ljavljanja koncepta SLO. Toda s 
splošno demokratizacijo družbe
nih odnosov v zadnjem srednje
ročnem obdobju, z dograjevanjem 
normativnih okvirov ljudske 
obrambe v aktih SOZD, začenši 
od samoupravnega sporazuma o 
združevanju, pravilnika o določa
nju in varovanju tajnih podatkov 
ljudske obrambe, pravilnika o 
družbeni samozaščiti, do statutov 
in drugih aktov, predvsem pa z 
organizirano aktivnostjo vseh sa
moupravnih in drugih družbenih 
organov, ki jih je usmerjala avant
gardna Zveza komunistov, smo te 
težave uspešno premagovali.

Hiter napredek na področju 
ljudske obrambe in družbene sa
mozaščite beležimo v SOZD Mer
cator zlasti po usvojitvi zakona o 
ljudski obrambi SRS leta 1976, v 
katerem je podrobneje določeno 
mesto slehernega delavca, TOZD 
in drugih faktorjev v organizaciji 
ljudske obrambe in uresničevanju 
ustavnih pravic državljanov, da se 
organizirajo in branijo svojo do
movino.

Naša skupna prizadevanja in ak
tivnost je bila v tem času usmerje
na predvsem v pripravo in izdela
vo obrambnih načrtov TOZD, DO 
in SOZD, usklajevanje in uresni
čevanje obrambnih načrtov v ob 
činah, za katere bi bil Mercator 
oskrbovalec v primeru vojne, v 
realizacijo ustavnih in zakonskih 
določil, ki opredeljujejo oblike in 
vsebino obrambnega organizira
nja, v usposabljanje delovnih lju
di, posebej vodilnih delavcev, za 
izvajanje praktičnih nalog in ukre
pov priprav za obrambo in druž
beno samozaščito preko praktič
nih vaj. Na teh vajah so vsi odgo
vorni faktorji in posamezniki po
kazali takšno prizadevnost, kot da 
gre za pravo vojno stanje. V SOZD 
Mercator ima več kot tretjina za
poslenih konkretne naloge za pri
mer vojne - bodisi v CZ, NZ, de
lovne obveznosti ali dolžnosti v 
okviru družbene samozaščite in 
nekatere druge, za katere se orga
nizirano usposabljajo in priprav
ljajo. Vsi delavci SOZD Mercator 
so vsako leto zajeti z različnimi 
oblikami vzgoje in usposabljanja - 
bodisi v KS ali. v podjetju. Uspo
sabljanje pa ni usmerjeno le v 
usposabljanje njihovih strokovnih 
nalog v vojni, temveč tudi v aktiv
no udeležbo v procesih odločanja 
o zadevah ljudske obrambe in 
družbene samozaščite v delegat
skih skupščinah, njihovih orga
nih, v samoupravnih organih OZD 
ter v organih LO in DS, ki praktič
no delujejo že v vseh naših TOZD, 
DO in SOZD.

V naslednjem obdobju bomo 
morali še več narediti pri organizi
ranju CZ v delovni skupnosti 
SOZD ter materijalizaciji ljudske 
obrambe.

Skupne smernice plana 
razvoja za obdobje od leta 
1981 do 1985 na področju LO 
in DS

Doseženi uspehi in izkušnje, ki 
smo jih pridobili v dosedanjem ra
zvoju splošne ljudske obrambe in 
družbene samozaščite, zlasti še iz
kušnje zadnjih nekaj let, nas 
vzpodbujajo in obenem zavezuje
jo, da naše skupne napore usmeri
mo v uresničevanje naslednjih te
meljnih nalog splošne ljudske 
obrambe in družbene samoza
ščite:

- splošno ljudsko obrambo mo
ramo, kot eksistenčno vprašanje 
našega obstoja in nadaljnjega ra
zvoja socialističnega samouprav
nega sistema, še nadalje razvijati 
in krepiti v vseh njenih prvinah in 
oblikah, ki vključujejo vse delov
ne ljudi in vse sestavine našega 
družbenopolitičnega in gospodar
skega sistema.

Nadaljnje podružbljanje obram
be in zaščite mora sloneti na celo
vitem uveljavljanju ustavno opre
deljenih samoupravnih družbenih 
odnosov, tako da bodo priprave 
resnično postale sestavina redne 
dejavnosti vseh subjektov v 
TOZD, DO in SOZD. Pri tem mo
ramo še posebej upoštevati, da je 
vsestranska osveščenost in uspo
sobljenost delovnih ljudi najbolj
ša osnova njihove pripravljenosti 
in sposobnosti za aktivno udelež
bo v procesih odločanja o zadevah 
obrambe in družbene samozaščite 
v miru, v vojni pa za aktivno ude
ležbo v oboroženih in drugih obli
kah odpora in zaščite;

- zavedati se moramo, da je 
obrambna pripravljenost, volja in 
zavest delovnih ljudi za uresniče
vanje nalog splošne ljudske 
obrambe in družbene samozašči
te, v naj večji meri odvisna od naše 
idejnopolitične usmerjenosti, or
ganiziranosti in sposobnosti za 
učinkovito reševanje vseh aktual
nih nalog v miru in od tega kako 
in koliko smo sposobni pri izvrše
vanju teh vprašanj in nalog upo
števati interese obrambe;

- pri obrambnem organiziranju 
in pripravljanju ter izvajanju na
log moramo izhajati iz bogatih tra
dicij in izkušenj, ki smo jih prido
bili v času NOB in revolucije. Te 
izkušnje moramo sistematično 
prenašati na mlajše rodove. Vse
stransko jih moramo upoštevati in

današnjim razmeram prilagojene 
vgrajevati v obrambne načrte 
TOZD;

- s splošnimi normativnimi akti 
in drugo samoupravno regulativo 
TOZD, SO in SOZD moramo tudi 
nadalje dosledno uveljaviti vse 
ustavno in zakonsko zasnovane 
oblike in načine obrambnega or
ganiziranja in uveljavljanja druž
bene samozaščite. To pomeni, da 
mora biti celotni normativni okvir 
LO in DS kar najbolj prilagojen 
specifičnim nalogam naše SOZD, 
kot jih na temelju Ustave oprede
ljuje Zakon o združenem delu. Le 
tako bi prihajala do polnega izraza 
iniciativa vseh nosilcev priprav;

- v srednjeročni načrt razvoja 
in programa moramo vgraditi 
skupne in splošne interese LO in 
DS na ravni TOZD, DO in SOZD, 
kar se nam do zdaj ni najbolj po
srečilo. Zato moramo dosledno 
uveljaviti ustavno in zakonsko 
opredeljene principe družbenega 
planiranja v teh sredinah.

V naslednjem planskem obdob
ju je treba v delovni skupnosti 
SOZD materialno zagotoviti zava
rovanje ljudi in opremo splošne 
enote civilne zaščite, enote naro
dne zaščite ter izgradnjo zakloni
šča. Za CZ in NZ je treba zagotovi
ti okrog 150.000 din, medtem ko je 
izgradnja zaklonišča posebna na
loga, ki jo je treba rešiti v sestavu 
širše skupnosti. Tudi s srednjeroč
nimi plani TOZD je treba zagoto
viti sredstva za potrebe LO in DS 
v TOZD;
- v srednjeročnem obdobju je 

treba za usposabljanje delovnih 
ljudi in vodilne strukture organizi
rati vsako leto vaje, za kar je treba 
v delovni skupnosti zagotoviti 
okrog 100.000 din;
- še bolj moramo okrepiti druž

benopolitično vlogo in odgovor
nost ZK, sindikata, mladine in or
ganov družbenega samoupravlja
nja. Ta se mora odražati v pogo
stejšem obravnavanju problemati
ke obrambnih vprašanj in obliko
vanju konkretnejših usmeritev v 
osvajanju neposrednih oblik dela 
v TOZD, DO in SOZD. Treba je še 
naprej nuditi strokovno pomoč 
odborom in komitejem za LO in 
DS v TOZD.

V naših TOZD in DO so formira
ni odbori in komiteji za LO in DS. 
Zagotoviti moramo vse pogoje, da 
bo njihova aktivnost na višku. Pri

Če vas pot zanese v tozd Hladil
nico na Mesarski 6 in če imate vsaj 
malo časa, stopite v sejno sobo in 
si oglejte razstavo fotografij Kan- 
cijana Hvastije iz plansko-analit- 
skega sektorja Delovne skupnosti 
sozda Mercator. Ne bo vam žal, saj 
boste morda prvič odkrili tisto 
moč in razsežnost fotografije, ki je 
dosedaj niste poznali. Kritičen, sa- 
moironičen, posmehljiv, zasanjan, 
otožen in lep pogled na svet in naš 
vsakdan skozi oko fotografske ka
mere, hip ali večnost življenja, uje
ta v črno-belem papirju. Mogoče

tem ima posebno vlogo in odgo
vornost organizacija ZK v TOZD 
in delovni skupnosti; ta je nepo
sredno odgovorna za uresničeva
nje sistema splošne ljudske 
obrambe in za uveljavljanje druž
bene samozaščite na vseh ravneh 
in v vseh sredinah, zato morajo 
pospešiti usposabljanje in pri
pravljanje svojih članov za aktiv
no udeležbo pri usmerjanju dejav
nosti in angažiranju pri izvajanju 
tekočih nalog;

- organizacije ZK morajo po
svetiti posebno pozornost kadro
vanju vodilnih delavcev, ki imajo 
posebne naloge pri uresničevanju 
politike in naloge s področja LO. 
Vodilni delavec ne opravlja svojih 
nalog na delovnem mestu, če ne 
izvaja dosledno nalog s področja 
LO. Takšen delavec ne more imeti 
podpore ZK za zasedbo delovnega 
mesta;

- glasilo Mercator mora postati 
s svojo informacijsko politično de-

boste ostali dlje, kot ste sprva na
meravali ...

Razstavo fotografij, ki so bile 
pred tem na ogled že v jedilnici 
Delovne skupnosti sozda Merca
tor in tozdu Grosist, sta ob 30-let- 
nici Mercatorja in dnevu JLA or
ganizirali kulturna komisija koor
dinacijskega odbora sindikata 
sozda Mercator in tozd Hladilnica. 
Odprta je bila 19. decembra s kraj
šim kulturnim programom, foto
grafije si lahko ogledate do 31. de
cembra.

javnostjo neposredni nosilec in se
stavni del moralno psiholoških 
priprav za SLO ter mobilizator 
vseh delovnih ljudi pri razvijanju 
varnostne kulture. Za realizacijo 
teh nalog so neposredno odgovor
ni samoupravni organi, predvsem 
komunisti, ki delajo na tem po
dročju;

- na področju civilne zaščite 
moramo težišče prizadevanj 
usmeriti v priprave CZ, opremlja
nje enot in usposabljanje posa
meznih članov in enot za izvajanje 
nalog. Kadrovsko je treba okrepiti 
vse organizirane dele civilne za
ščite;

- nenazadnje moramo razvijati 
najuspešnejše oblike in vsebino 
sodelovanja s KS in občinami, po
krajinskimi in republiškimi orga
ni ter političnimi skrukturami, ki 
bodo zagotavljale enotnost in 
vsklajenost v obrambnem načrto
vanju in pripravljanju.

FRGOVINE IN REDNO ZAPOSLEN
PO OBČINAH IN REPUBLIKAH
SOZD MERCATOR
..........................

Tekst in foto: Jože Rozman
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Športnikov kotiček • Športnikov kotiček

Športnikov kotiček

Sonja Dolinšek — M-Slovenija sadje

Oprema za Mt. Blaire

Rekreacija v M-Rudarju

Ela Kovač - M-Rudar

Smučarski tečaj za 
Idrijčane

i

Za vzpon na Mt. Blanc se bodo odločili le nekateri med navdušenimi planinci. 
Zato pa je podobna oprema nujno potrebna tudi za zimske in zgodnjepomladan
ske vzpone v naših gorah, kjer nas višina sicer res ne spravi ob sapo, zato pa dosti 
bolj pogosto »grizemo kolena« in se po prstih plazimo čez plazovita pobočja. In 
zakaj o opremi že sedaj? Malo zato, ker bo naša tura, kljub prestopnemu letu, že 
kaj kmalu tu, malo pa tudi zato, ker je oprema običajno draga in je ne moremo 
nakupiti zadnji hip. Tudi navaditi se moramo ravnati z njo; čevlji, ki s6 najvaž
nejši del naše opreme, pa sploh potrebujejo dolgotrajno pripravljalno nego.

Na sestanku konference sindi
kata Mercator-Rudarja v Idriji, so 
člani sprejeli sklep o organizaciji 
smučarskega tečaja, ki se ga bodo 
lahko udeležili vsi ljubitelji smu
čanja v delovni organizaciji. Smu
čarski tečaj bosta vodila Janko 
Vogrič in Tine Jereb. Obema je 
delovna organizacija omogočila, 
da sta se usposobila za vaditelja 
smučanja.

Tečaj naj bi potekal v dveh sku
pinah. V eni skupini bodo smučar
ji začetniki, v drugi pa bodo lahko 
vadili tisti smučarji, ki se bodo 
udeležili zimske Mercatoriade.

S tem želi sindikalna organizaci
ja Mercator-Rudarja vključiti v 
zimsko rekreacijo čimveč članov 
kolektiva.

Naša Alpina izdeluje že odlične 
čevlje, preizkušene v Himalaji. 
Pri nakupu ne glejmo na ceno; ti
sti, ki so dražji, so trpežnejši. Čev
lji morajo segati nekaj centime
trov čez gležnje, imeti morajo ne- 
pregiben podplat z narezano gu
mo (Vibram podplat). Pravo usnje 

' j je lahko obrnjeno na svetlečo ali 
tako imenovano »semiš« stran, 

5 bolj pa je važno, kako čevlje pre- 
1 pariramo. Za ta namen so znani 
' ' slovenski gorniki že vrsto poko- 

lenj, po ustnem izročilu svetovali 
posebno zaščitno mazilo: 10 dkg 
čebeljega voska in 10 dkg parafi- 

1 na, ki ju dobimo v voskarni, 1 tubo 
Gumitran maže in 1 del terpenti
na. Vse trde sestavine stopimo 
med seboj (ne pregrejmo jih!) in 
razmešamo s terpentinom, nato pa 
nalijemo v škatlo (najbolje od kre- 

1 me za čevlje). Snov se ohladi in 
_ strdi in če jo želimo vtreti v usnje, 

moramo čevlje poprej dobro ogre- 
-1 ti. Ko jih ogrevamo, pazimo, da ne 
i bomo pregreli gumijastih podpla- 
r tov, poprej pa še odstranimo ve- 
i zalke. Na ogrete čevlje nanašamo 
) mazilo, dokler ga usnje še vpija.

i Zlasti skrbno namažemo šive. Ta 
- postopek ponovimo trikrat v za

poredju nekaj dni. S tako oskrb
ljenimi čevlji bomo lahko hodili 

: po snegu nekaj ur, ne da bi nam 
i premočili in šele po večkratni 
‘ uporabi se bomo morali preparira- 
' nja lotiti znova. Nikar pa ne misli- 
:; te, da čevljev zdaj ni potrebno več 
1 redno čistiti in mazati z običajno 
‘ kremo za čevlje. Mazilo je resnič

no zgolj za notranjo zaščito usnja.

- naj bodo široki vsaj 3 cm in po 
možnosti iz sintetičnega materia
la. Ko namreč dereze pritrdimo na 
čevlje, lahko z ozkimi trakovi za
vremo normalno kroženje krvi v 
nogi, kar je idealen pogoj za nasta
nek omrzlin. Ker sintetični mate
riali običajno ne vpijajo dosti vla
ge, tudi zmrznejo ne tako zelo. In 
še nekaj - zaponka za fiksiranje 
»gurtne« naj bo čim enostavnejša 
(na luknje), da jo lažje odpnemo, 
tudi če je zamrznjena.
•

Za dolgotrajno hojo po ne pre
strmem snežnem pobočju, ki ni 
zaledenelo, lahko nadomestimo 
cepin s smučarskimi palicami, 
vendar le, če smo vajeni hoditi z 
njimi. Če tega ne znamo, jih ne 
jemljimo na pot, saj bomo prišli na 
cilj čisto »crknjeni«.
•-

Ledeniška očala so pripomo
ček, brez katerega ne smemo na 
sneg! Zlasti ne v višinah, kjer je 
ozračje čistejše in se sončni žarki 
pod direktnejšim kotom odbijajo 
od slepeče površine. Očala morajo 
imeti pravo steklo. Na plastiki se 
namreč pojavljajo raze, ki oči še 
bolj utrujajo. Okvir očal se mora 
tesno prilegati k obrazu, kajti 
sončni žarki nas slepe tudi od stra
ni. Po prava ledeniška očala mora
mo čez mejo, zelo primerna pa bo
mo lahko kupili tudi v Chamo- 
nixu.
•

Baterija naj bo po možnosti čel
na (Wonder), če pa je nimamo, bo

KAKO BOMO FINANCIRALI AKCIJE 

K O R Š MERCATOR

V OLIMPIJSKEM LETU ?

naziv
akcije izvedbe

zimska mercatoriada februar

letna mercatoriada

zimska živiliada

letna živiliada

zimska občinska tekmovanja

letna občinska tekmovanja

sodelovanje z zdomci občasno

planinski izleti maj-oktober

kolesarski trim september

področna tekmovanja jesenski mes.

pohod ob žici

Visoko odlikovanje

Uredniški odbor glasila »Naš gostinec«

Planinec in družbeni 
delavec

Direktor TOZD Jelka-Hrastnik 
(M-Hoteli gostinstvo) Drago Ko
zole, je bil po ukazu predsednika 
republike odlikovan z redom de
la s srebrnim vencem za dolgolet
no uspešno delo na področju pla
ninstva in razvoja krajevne sa
mouprave ter splošne uspešnosti 
na področju družbenega dela.

Drago Kozole, ki živi s kolekti
vom TOZD kot s svojo družino, 
najde v prostem času vedno do
volj moči za številne aktivnosti. 
Tako že nad 20 let gospodari s 
planinskim domom v Gorah nad 
Hrastnikom. Dolga leta je tudi 
predsednik Meddruštvenega od
bora Zasavskih planinskih dru
štev, ki združuje 11 društev na 
področju od Litije do Dobove. V

še nekaj besed o ostali obvezni 
°premi:
•

Cepin naj bo kakavosten, dobro 
Nasajen, čim lažji, na vsak način 

mora imeti zaščitno držalno 
2anko, ki ne zdrsne po ratišču (sre- 

ratišča naj bo ustavljalna zako
nca). Dolžino cepina pri nakupo- 
vanju izmerimo tako, da si držalno 
2anko obesimo okrog zapestja, ko
nica ratišča pa se mora ravno doti
kati tal. Držalna zanka mora imeti 
objemko, s katero sicer ohlapno 
*anko zadrgnemo okrog zapestja.

Dereze so lahko deseterke ali 
IjAanajsterke (po številu zobcev), 
hakovi za pripenjanje derez na 
ovije - tako imenovane »gurtne«

zadostovala takšna, ki jo lahko 
obesimo okrog vratu in sveti na
prej, tako da imamo roke proste. 
Na pot moramo obvezno vzeti tudi 
rezervni vložek. Baterija pride 
prav ne le ponoči, ampak tudi v 
slabem vremenu, ali v koči, oz. za
vetišču, kjer ni luči.
•

Krema za obraz z zaščitnim fak
torjem 4 vas bo rešila pred opekli
nami, ki jih povzroča višinsko 
sonce, zaščitna krema za ustnice 
pa nadležnega herpesa in razpoka- 
nin.

O tem, kaj bomo oblekli, jedli in 
zložili v nahrbtnik, pa v naslednji 
številki.

Tudi vsaka vrata se ne odpro - le na lepo besedo.

*
Ne hodim k šefu zaradi njega! Kar vprašajte njegovo 
tajnico!

*
Nam so vsiljevali delovne navade - sebi pa delovna 
mesta.

Simon Bošnjakov

Planinski zvezi Slovenije oprav
lja funkcijo predsednika izvršil
nega odbora. Za uspešno delo na 
področju planinstva je bil že tudi 
odlikovan s srebrnim in zlatim 
odličjem ter s plaketo PZS. De
setletja je že vključen v delo kra
jevnih skupnosti in komunalne 
dejavnosti v občini Hrastnik, 
predvsem pa je aktiven v krajev
ni skupnosti Dol pri Hrastniku. 
Že drugo mandatno obdobje vodi 
tudi izvršilni odbor skupnosti 
KS v občini Hrastnik. Aktiven je 
v matičnem gasilnem društvu in 
na občinski gasilski zvezi; tudi 
tukaj je bil že večkrat odlikovan.
Pripis uredništva: iskrenim če
stitkam ob podelitvi odlikovanja 
se pridružuje tudi .Mercator."
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Proslava v Obrežu

Center za obveščanje

M-Zarja je praznovala 20-letnico
Ob 20. obletnici enovite delov

ne organizacije Mercator-Zarja 
iz Ormoža in 30. obletnici Merca
torja, je bila v nedeljo, 23. decem
bra, proslava v kulturnem domu 
v Obrežu.

Po ogledu nove trgovske hiše 
M-Zarje v Središču ob Dravi je 
bila dopoldne svečana seja de
lavskega sveta. O poti delovne 
organizacije od začetkov do da
nes je spregovorila direktorica 
Anica Lukaček, za njo sta števil
nim udeležencem proslave spre
govorila še namestnik generalne
ga direktorja sozda Mercator, 
Vukadin Nedeljkovič in predse
dnik skupščine občine Ormož, 
Mirko Novak.

Upokojencem in zaslužnim dol
goletnim delavcem M-Zarje so 
potem podelili priznanja in jubi
lejne nagrade. Priznanje in zah
valo so podelili tudi delovni or
ganizaciji MIP iz Ptuja za dolgo

letno uspešno delo in medseboj
no sodelovanje.

Proslava se je nadaljevala z 
občnim zborom sindikalne orga
nizacije, kjer so med drugim pre
brali poročilo o delovanju OOZS 
v dveletnem obdobju, na koncu 
pa so izvolili nov izvršni in nad
zorni odbor ter delegate za koor
dinacijski odbor sindikata v 
sozdu.

Kulturni dom v Obrežu je gostoljubno 
sprejel udeležence proslave

Direktorica Anica Lukaček je opisala ra
zvojno pot M-Zarje

Po slavnostnem in uradnem de
lu proslave so s prisrčnim nasto
pom razveselili prisotne mladi 
plesalci folklorne skupine iz 
Obreža, potem pa so nadvse go
stoljubni domačini iz M-Zarje in 
kulturnega društva iz Obreža 
pripravili tovariško srečanje, ki 
se je prevesilo v pozno popoldne.

Tekst in foto. Jože Rozman Dolgoletnim in zaslužnim sodelavcem so podelili priznanja in zahvale

Drugi o nas • Drugi o nas • Drugi o nas • Drugi o nas • Drugi o nas • Drugi o nas

Za začetek najprej dolg iz prejš
njega meseca. V sobotni, praznič
ni prilogi Dela (28. novembra 
1979) je bil objavljen članek o 220. 
največjih delovnih organizacijah v 
Jugoslaviji. Na seznamu, ki so ga 
sestavljalci s pomočjo službe 
družbenega knjigovodstva obliko
vali po podatkih zaključnih raču
nov za lansko leto, je 140 proizvo
dnih, 60 trgovskih in 20 organiza
cij za promet in zvezo. Poglavitno 
merilo je skupni prihodek. Na le
stvici trgovskih in gostinskih or
ganizacij združenega dela je prvi 
sarajevski UPI, druga je banjalu- 
ška AIPK Bosanska Krajina, tret
ji ljubljanski Mercator, četrti 
beograjski Centroprom, peta ljub
ljanska Emona, šesta murskoso
boška ABC Pomurka, sedma celj
ska Dobrina, osma je ljubljanski 
Petrol itd. Pod vrh je skočila tudi 
mariborska Tima (za 17. mest 
navzgor), za ravno toliko mest 
navzdol pa je zdrknila ljubljanska 
Metalka.

Po podatkih liste »220 največ
jih« je slovensko gospodarstvo še 
vedno najmočnejše v trgovini, saj 
je na seznamu 60. največjih trgov
skih ozdov kar 17 organizacij iz 
Slovenije, med prvo osmerico pa 
jih je celo pet iz Slovenije.

Analitiki beograjskega Inštituta 
za ekonomiko investicij so med 
drugim raziskali tudi sestavo dvaj
setih največjih organizacij in ugo
tovili, da med njimi prevladujejo 
konglomerati, sestavljeni »iz turi
zma, posojanja avtomobilov do tr
govine«. To je po eni strani dobro, 
po drugi pa slabo, vendar se sedaj 
v te podrobnosti ne bomo spušča
li. Kot primer, da so takšni skupki 
najbolj pogosti ravno pri trgov
skih organizacijah, je v članku na
veden Mercator, ki je »sozd za de
javnost kmetijstva, industrije, tr
govine, gostinstva in storitev«.

Tudi ta mesec so slovenski ča
sniki v zvezi s trgovino največ pi
sali o (ne)urejeni preskrbi, zakaj je 
do nje prišlo in ukrepih, ki naj v 
bodoče omogočijo redno preskrbo 
s potrošnim blagom.

Dolenjski list je 29. novembra 
obvestil bralce, da na Dolenjsko 
že prihajajo pošiljke pralnih pra
škov, kave in limon. Tako je »Mer
cator (za pisca članka je tisto, kar 
je nekoč bilo Mercator, tudi še 
zdaj samo Mercator, vemo pa, da 
so na Dolenjskem trije Mercator
jevi tozdi) 21. novembra dobil 
1396 kilogramov kave in z njo za 
nekaj ur napolnil police v svojih

prodajalnah po Dolenjski, pa še 
trgovine Kmetijske zadruge. Tudi 
25 ton pralnega praška je prišlo in 
takoj šlo k potrošnikom. »Tako 
dobesedno Dolenjski list.«

»Skladišča-skrivališča« je z 
mastnimi črkami v naslovu zapi
salo Delo 6. decembra, v podna
slovu pa, da inšpektorji odkrivajo 
skrite zaloge pralnih praškov in 
kave v skladiščih. Med drugimi so 
obiskali tudi samopostrežnico toz
da Dolomiti na Gerbičevi 49 in v 
skladišču našli 110 kilogramov 
pralnega praška, na policah v trgo
vini pa ga ni bilo. Za tolažbo(?): 
podobnih kršiteljev je bilo tudi 
drugod precej.

vseh

»Preskrba ne sme biti le na ra
mah trgovine« je naslov članka v 
Delu istega dne. Tu sicer Mercator 
posebej ni omenjen, vendar je čla
nek kljub temu zanimiv. Beograj
ski dopisnik Dela se je udeležil 
tiskovne konference v Gospodar
ski zbornici Jugoslavije, kjer so 
predstavniki splošnega združenja 
za trgovino govorili o pretekli in 
bodoči preskrbi. Pri tem so ugoto
vili, da ni nobenega opravičila za 
pomanjkanje kmetijskih pridel
kov, saj jih pridelamo dovolj, po
trebno pa je preveriti samouprav
ne sporazume med proizvajalci in 
trgovino, saj mnoge ne obvezujejo 
dovolj, to pa je izgovor za neodgo
vornost. Vzrok za nezadostno pre
skrbljenost z živili je tudi počasno 
uresničevanje zastavljene kmetij
ske politike in pomanjkanje bla
govnih rezerv.

Podobno so razmišljali tudi na 
izvršilnem odboru Gospodarske 
zbornice Slovenije, saj je Dnevnik 
13. decembra zapisal, da preskrba 
ni le skrb enega, trgovina pa je le 
del družbene reprodukcije, zato se 
morajo tudi v proizvodnji zavze
mati za dobro preskrbo.

7. decembra je bila seja izvršil
nega odbora splošnega združenja 
trgovine. O njej je poročalo Delo 8. 
decembra v članku z naslovom 
»Predvsem preprečevati motnje v 
preskrbi«, razpravljali pa so o 
vzrokih za motnje v preskrbi in 
ukrepih, da do takšnih spodrslja
jev ne bo več prišlo. Vzroki:

- neusklajena razmerja med 
proizvodnjo in potrošnjo, ki so se 
zaostrila ob letošnji omejitvi 
uvoza

- slabo pretehtani ukrepi pri 
oblikovanju cen

- zapiranje deviznih tokov v re
publiške okvire

- slaba povezanost med proiz
vodnjo in trgovino

- nepripravljenost trgovine na 
večje skoke v porabi

Ukrepi:
- oblikovati ustrezne zaloge v 

trgovini na debelo in drobno in 
zagotoviti sredstva za to. Tu je tre
ba upoštevati, da zlasti trgovina z 
živili zaradi nizke akumulacije ni
ma denarja za gradnjo potrebnih 
skladišč in oblikovanje večjih za
log.

O ostalih ukrepih ne kaže govo
riti, če ne bomo tudi zares ukrepa
li, saj so na sami seji izvršilnega 
odbora splošnega združenja trgo
vine ugotovili, da smo podobne 
ukrepe tudi v prejšnjih letih že 
večkrat sprejeli, ko pa je kritično 
obdobje minilo, smo nanje poza
bili.

O tem in podobnem so pisali še 
Dolenjski list 13. decembra (»Tr
govci živijo od kupcev«), istega 
dne tudi Delo (»Tudi surovin pre
malo«, v podnaslovu pa, da je »za 
neusklajenost med ponudbo in 
povpraševanjem za posamezne iz
delke kriva tudi slabša preskrba s 
potrebnimi surovinami«) in zopet 
Delo 18. decembra. Iz članka z na
slovom »Kali kupovalne mrzlice« 
zvemo, da so o ljubljanski preskr
bi razpravljali tudi na mestni kon
ferenci svetov potrošnikov in k 
znanim vzrokom pridali še enega, 
potrošnikovo kulturo in solidar
nost, saj mnogi ob takšnih ali dru
gačnih govoricah kopičijo zaloge, 
s tem pa podžigajo potrošniško 
mrzlico. Udeleženci konference se 
na koncu niso strinjali z zapira
njem trgovin zaradi pomanjkanja 
trgovskega kadra.

PROIETARC! VSEH ■■■■ MM■ 'm

»Železne rezerve živil« je naslov 
članka v Delu 13. decembra. Na 
seji sisa za preksrbo Ljubljane z 
živili so govorili o tem, da je treba 
čimprej zagotoviti trimesečne re
zerve živil in drugega blaga široke 
porabe, kar naj bi omogočalo ne
moteno preskrbo Ljubljančanov. 
Zato bo treba v kratkem zgraditi 
dodatne skladiščne prostore. Tu je 
omenjen tudi Mercator, ki bo v 
kratkem zgradil skladišče, katere

ga del bo namenjen za shranjeva
nje takšnih rezerv. Del denarja za 
tovrstna skladišča bo prispeval tu
di mestni proračun, ravno tako pa 
bo pomagal tudi predelovalcem 
hrane, ki zalaga ljubljansko trži
šče.

Tako Delo, o skladišču in po
slovnem centru Mercatorja v 
Ljubljani pa je poročal tudi Gradi
sov vestnik v novembrski številki 
in članek opremil s šestimi foto
grafijami. Iz članka povzemamo 
tole: poslovni center je sestavljen 
iz več objektov. Diskont trgovina 
je gradbeno že končana, blagovni 
center je sestavljen iz glavnega 
skladišča, upravnega poslopja toz
da Grosist, obrata družbene pre
hrane, dvorane za zbore delovnih 
ljudi, lope za embalažo, avtomo
bilskega servisa in zaklonišča. Po
leg objektov za Industrijo motor
nih vozil iz Novega mesta je to 
gradbišče največje za Gradisov 
tozd Ljubljana-okolica. Na njem 
dela povprečno 250 delavcev, rabi
li pa bi jih več, vendar tudi grad
bincem primanjkuje delovne sile. 
Prav zaradi tega in pomanjkanja 
nekaterih materialov je nastala tri
tedenska zamuda pri gradnji. Ob
jekt mora biti gotov do 31. oktobra 
1980. Poudarek del je sedaj na 
glavnem skladišču, ki je dolgo 220 
in široko 80 metrov.

NEVNIK
Ko smo že pri gradnjah, še tole. 

Dnevnik je 13. decembra vprašal, 
»Kdaj nova trgovina v Horjulu?« 
Krajevna skupnost Horjul, ki šteje 
več kot 2800 prebivalcev, bo imela 
še vedno eno samo, zastarelo in 
premajhno trgovino, saj za novo ni 
denarja. Za razlago smo prosili di
rektorja tozda Dolomiti, Ludvika 
Čampo, ki je povedal, da je bila v 
srednjeročnem planu 1976-1980 
gradnje trgovin načrtovana tudi 
gradnja trgovine v Horjulu. Glede 
na razpoložljiva sredstva, stanje 
urbanistične dokumentacije in 
zmanjšanje bančnih kreditov, tr
govina v prihodnjem letu ne bo 
mogla biti zgrajena, zato so jo pre
nesli v naslednje srednjeročno ob
dobje. Vendar bo trgovina tudi v 
naslednjih letih lahko zgrajena le, 
če bodo banka, sozd Mercator in 
tudi družba zbrali dovolj sredstev, 
saj sam tozd toliko denarja ne mo
re zbrati.

»Kdo vse (in kako) si te dni umi
va roke?« je naslov članka v Delu

7. decembra. V njem je opisan ; 
»pink-ponk« med največjim izde
lovalcem praškov v Sloveniji (Zla
torog) in trgovcem, ki proda naj
več teh praškov v naši republiki 
(SOZD Mercator). Zadeva je po
dobna zgodbi o jari kači in ste
klem polžu, pravita novinarja, ki 
sta članek zapisala.

Mercator (v njegovem imenu je 
govoril pomočnik komercialnega 
direktorja sozd Mercator, Branko 
Lepenik): z mariborsko tovarno i 
lepo sodelujemo, a je kljub temu ! 
prišlo do kratkega stika zaradi ko- 1 
zmetike in pralnih praškov. Julija i 
letos smo dobili od Zlatoroga 50 ■
ton praškov, avgusta 45 ton, sep- ] 
tembra 25 ton, oktobra 9 in no- ' 
vembra 20 ton. (Mercator je eden \ 
glavnih Zlatorogovih odjemal- i 
cev). V drugi polovici leta smo dali 
na rešeto naše dobavitelje kozme
tike, zato smo se zamerili Zlato- ] 
rogu.

Zlatorog: Mercator ni prenehal j 
sodelovati z nami, vendar se je '• 
kljub samoupravnemu sporazu- i 
mu o trajnem združevanju dela in 
sredstev začel omejevati na neka
tere skupine naših izdelkov. Od 
nas želi kupovati samo tisto, česar 
primanjkuje na jugoslovanskem 
trgu, drugega se otepa.

Mercator: Zlatorog je in bo ostal 
naš prvi in največji dobavitelj, 
vendar imamo tudi mi pravico do 
določenih notranjih premikov, za
to smo se odločili, da bomo poči
stili med kozmetičnimi izdelki, ki 
jih prodajamo.

Zlatorog: Mercator bi od nas 
rad kupoval samo detergente, la
kov za lase in šminke pa ne. (Ne 
povedo pa, da je izdelovanje ko
zmetike bolj donosno kot izdelo
vanje pralnih praškov.)

Zaključek v Delu je tak: tako 
izdelovalec kot trgovec se še zme
raj ne znata otresti klasičnega daj- 
dam in se ga bržčas tudi ne bosta, 
dokler se ne bosta odločila za te
meljitejšo žehto.

Za konec še enkrat inšpektorji- 
V mesnici TMI na Pogačarjevem 
trgu so našli 20 kg puranjega me
sa, ki je neprijetno smrdelo, na po
vršini pa je bilo sluzavo, v konjski 
mesnici TMI v Arkadah pa je bilo 
oporečno zmleto konjsko meso. Y 
Mercatorjevi mesnici na šišenski 
tržnici je iz prometa romalo 6 k čl 
puranjega mesa, iz poslovalnice 
na Celovški 104 pa 15 kg salam® 
grič. O teh in drugih kršiteljih j® 
pisalo Delo 20. decembra.

Zbral in napisal: Jože Rozmat1
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Sredi meseca decembra je bilo v ki sozda M-Rožnik, 12 nekdanjih 
Ljubljani tovariško srečanje nek- direktorjev poslovnih enot, ki so 
danjih in sedanjih direktorjev po- se kasneje združile v M-Rožnik, in 
slovnih enot oziroma tozdov de- 8 direktorjev sedanjih tozdov ter 
lovne organizacije Mercator-Rož- predstavniki družbenopolitičnih 
nik. Udeležili so se ga predstavni- organizacij. Matjaž Marinček

Novoletni sejem v Kranju

Mile Bitenc

Prizadevam, a 
utesnjeni

Veliko blaga, malo popustov in visoka vstopnina - 
to bi lahko na kratko napisali o letošnjem novoletnem 
sejmu v Kranju.

Sobota 15. decembra. Lep, son
čen dan je in kar ni moč verjeti, da 
smo na pragu zime. Pa vendarle je 
tako. Prednovoletni vrvež se pri
čenja vsepovsod, tudi na Gorenj
skem. V Kranju so prav danes od
prli novoletni sejem, dvajseti po 
vrsti. Sejem, kot so vsi ostali, pa 
ftiorda le malce drugačen: tu bo te 
dni kupoval Dedek Mraz.

Prodajalcev je morda manj kot 
Ponavadi, saj je zaradi gradnje no- 
ye večnamenske hale celotni se
jem v eni dvorani, pa med njimi 
spet najdemo takšne, ki jih pozna- 
ftio z minulih sejmov. Tudi ponu

jajo skorajda prav isto, kot običaj
no. No, nekaj novosti je le in pa 
tisto, kar je zimskemu času pri
merno: smučarska oprema, zim
ska oblačila in razna drobna darila 
na Novo leto.

Kajpak je tu naša stara znanka iz 
Tržiča, Rožnikova TOZD Preskr
ba. Pohištvu in beli tehniki ter 
akustiki so dodali še smuči in dru
go smučarsko opremo. Osem pro
dajalcev si prizadeva doseči števil
ko, ki so jo zapisali v planu: pol 
stare milijarde. Pravijo, da se bo 
treba pošteno potruditi, kajti kon
kurence je precej, cene pa so le 
malo nižje kot sicer. Tudi Dedek 
Mraz ni nič kaj radodaren s popu
sti. Pri pohištvu ob končnem ra
čunu odbijejo pet odstotkov, za 
akustiko in belo tehniko pa veljata 
le bora dva odstotka popusta. To
rej bodo nakupi le malenkost ce
nejši. Pa je kljub vsemu bilo že ob 
samem začetku letošnjega sejma 
pri Mercatorju veliko obiskoval
cev. Prodajalci pravijo, da se jih 
običajno 30 do 50 odstotkov vrne 
in ti se odločijo za nakup.

Pri pohištvu je posebno vabljiv 
lep in moderen regal »Dom de 
lux«, ki je novost, naprodaj pa je 
po ugodni ceni. Dobavni rok je 
tudi razmeroma kratek, kar velja 
tudi nasplošno za ostalo pohištvo.

Tržičani vabijo k nakupu s časo
pisnimi oglasi, natisnili pa so tudi 
letake, na katerih potrošniku izre
kajo zahvalo za zaupanje in hkrati 
vabijo, da tudi v bodoče ostanejo 
njihovi zvesti kupci. Prijetna po
zornost, kajne?!

Leto se izteka in za naslednje že 
snujejo načrte, kako se bodo spet 
predstavili na sejmih, ki pa jim 
predstavljajo velike stroške. Sko
raj zagotovo bodo še sodelovali, 
vendar jih na letnem sejmu ne bo
mo več našli v stari hali C. To so 
namreč porušili zaradi gradnje no
ve, večnamenske dvorane. V no
vih prostorih pa bo delo in morda 
tudi prodaja lažja in uspešnejša.

Mercatorjeva ulica • Mercatorjeva ulica • Mercatorjeva

Mile Bitenc

Inventura v oranžni ulici
Leto se izteka. Vsepovsod postaja še živahneje, kot je bilo prej. Dela ne 

zmanjka, saj so na vrsti inventure in zbiranje najrazličnejših rezultatov dela.
Tudi pri nas je tako. Letos spomladi se je »rodila« rubrika Mercatorjeva ulica. 

Zamisel, ki smo jo nekajkrat že spravili v prakso, je bila dobra. Vsaj po odmevno
sti med vami, dragi bralci, sodimo tako.

Zapisali pa smo, da je to ne le 
naša, temveč tudi vaša rubrika. 
Saj veste, dela je včasih čez glavo 
in tistih, ki redno ustvarjamo ča
sopis, je bolj malo. Zato smo vam 
namignih, da sami vzamete v roke 
pero in napišete sestavek o vaši 
oranžni ulici. In če bi z5 nameček 
priložili še fotografijo, bi nas to še 
bolj razveselilo.

Pa ni prišlo do tega. Od nikoder 
ni prišlo pismo in tudi ni zazvonil 
telefon, ki bi povabil, naj tokrat 
reportažo pripravimo pri vas. Ne, 
ne mislimo vas niti najmanj graja
ti v teh dneh, ko že vsi nestrpno 
pričakujemo tisto najdaljšo noč v 
letu. Samo spomniti vas želimo, 
da naše želje še veljajo in da raču
namo na to, da bomo v nasled
njem letu bolje sodelovali.

Če se prav spomnim, sem rubri
ko Mercatorjeva ulica začel takrat, 
ko sem predstavil eno naj starejših 
ljubljanskih ulic - Nazorjevo. In 
potem smo šli naprej: v Tržič, Gor
njo Radgono, pa se spet sprehodili 
po Ljubljani...

Sto in sto takšnih ulic imamo in 
rubrika bo lahko živela še lep čas. 
Veliko zanimivega bomo lahko 
napisali in hkrati z vašo prodajal
no, gostilno ali kakšnim drugim 
lokalom predstavili tudi vas.

Te dni, ko se leto nagiba h kon
cu, je po vseh Mercatorjevih uli
cah še bolj živahno. Mimo vsakda
njih nakupov zdaj po trgovinah 
stika tudi Dedek Mraz. Police so 
marsikje založene še bolj kot prej 
in nemalo je že pripravljenih daril.

Tako je tudi prav. Ali pa tako, kot 
so denimo napravili Tržičani: na 
novoletnem sejmu v Kranju po že
lji kupcev darila tudi aranžirajo.

Naši gostinci se pripravljajo na 
silvestrsko noč. Ob dobri glasbi in 
seveda polnih mizah bo marsikdo 
prebedel to noč v motelu Tikveš, 
hotelih Ilirija, Sremič, pa na 
Črnem vrhu ali drugje.

Vsi ne bomo odhajali z doma, 
kajti praznovanje Novega leta je 
lahko prijetno tudi doma. Seveda 
v prijetni družbi, ob televizorju ali 
dobri glasbi in ob tistem, kar go
stitelj pripravi za na mizo. Za praz
nike so naši delavci v komercial
nem sektorju pripravili ugodnejši, 
cenejši nakup čokolade, bonbo
nier, napolitank, pa seveda pijač. 
To ponudi vsaka naša prodajalna z 
živili v sleherni Mercatorjevi ulici.

Tudi mesarji se po svoje trudijo, 
čeprav z mesom in mesnimi izdel

ki zadnje čase ne kaže najbolj rož
nato. V postojnski tovarni mesnih 
izdelkov (M-Nanos, TOZD TMI) 
so mi povedali, da skušajo zadovo
ljiti vsaki želji kupcev in da se bo
do založili, kolikor bo le v njihovih 
močeh.

V Ljubljani slovi po dobrem pe
civu naša slaščičarna Evropa (M- 
Hoteli gostinstvo, TOZD Kavarne 
Evropa). Seveda je sedaj v delav
nici dela še več kot poprej. Za da
rila in po naročilu dnevno pripra
vijo več kot sto tort, pa preko dve
sto potic, da o tisočih sladicah, ki 
jih postrežejo obiskovalcem, niti 
ne govorimo. In podobno je v 
Konditorju, od koder zalagajo ra
zen lastnih slaščičarn tudi druge 
Mercatorjeve trgovine v Ljubljani.

Vrvež, ki vlada v tisočih naših 
prodajalnah po Sloveniji, pa tudi 
onstran republiške meje, v gostin
skih lokalih, pa na razstavi pohiš
tva v Krškem, na novoletnem sej
mu in drugod, se bo, ko bomo obr
nili list na koledarju, umiril. Prišle 
bodo inventure in za tem se bo 
začelo spet tisto običajno, umirje
no življenje. Morda bodo preneka- 
teri šli mimo trgovine, gostilne; ja
nuar bo dolg in tudi precej »suh« 
mesec.

Ostale pa bodo vse naše Merca
torjeve ulice. Z reportersko torbo 
bomo prišli tudi k vam. In še en
krat naj zapišem našo veliko željo: 
pokličite nas ali pa vašo oranžno 
ulico predstavite sami. Velja, kaj
ne?! Pa - srečno!

Med vrsto delovnih uspehov v 
letošnjem letu so delavci Merca- 
tor-Sadja zelenjave ponosni 
predvsem na nove in stare ureje
ne prostore zorilnice. Urejene zo
rilnice namreč omogočajo, da ba
nane zorijo v resnično tropski 
klimi, saj aparature ustvarjajo 
temperaturo od 16 do 18 stopinj 
Celzija ter 85 do 95-odstotno vlaž
nost zraka. V tako umetno 
ustvarjeni klimi potrebujejo ba
nane za zorenje od 4 do 6 dni, 
odvisno pač od temperature pri 
sprejemu. Zmogljivost zorilnic 
se je z novimi prostori precej po
večala - danes lahko istočasno 
zorimo preko 580 ton banan.

Nenazadnje je potrebno pove
dati, da so omenjene zorilnice 
večnamembne, saj lahko služijo 
kot zorilnice, hladilnice in kot 
običajni skladiščni prostor za 
raznovrstno blago.

Mirko Vaupotič

Hitreje do banan
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Po poteh AVNOJ

Ela Kovač M-Rudar

Poučen izlet

Želji delavcev M-Rudarja iz Idrije, da bi si ogledali 
lepote naše domovine, je prisluhnila sindikalna orga
nizacija ter organizirala izlet po poteh AVNOJ.

20. in 21. oktobra je 74 delavcev 
iz vseh temeljnih organizacij zdru
ženega dela Mercator Rudarja 
krenilo z dvema avtobusoma iz 
Idrije na dolgo pot, ki nas je naj
prej vodila do Jasenovca. Tu smo 
si ogledali spomenik žrtvam faši
stičnega terorja ter pri veličast
nem spomeniku padlim položili 
lovorov venec. Udeležence izleta 
je v lepem, sončnem jesenskem 
vremenu pot vodila na Kozaro in 
nato preko Banjaluke v Jajce. Tu 
smo si ogledali spominski muzej

II. zasedanja AVNOJ, nato pa še 
Titovo pečino v Drvarju.

Bili smo presenečeni nad pozor
nostjo, ki jo delovni ljudje v kra
jih, ki smo jih obiskali, izkazujejo 
spomenikom NOB in naše revolu
cije.

Prijetno vzdušje je ustvaril naš 
harmonikar Zdenko, prav tako pa 
tudi vodiča izleta.

Namen sindikalnega izleta je bil 
tudi zbližanje članov kolektiva de
lovne organizacije. Pri ogledu makete koncentracijskih taborišč. Foto: Ela Kovač

Predstavljamo naše dobavitelje • Predstavljamo naše dobavitelje

Mile Bitenc — studio za ekonomsko propagando

Prazniki so prav pred durmi. Hitimo po trgovinah 
in stikamo med tisočimi stvarmi, da bi našli pravo 
darilo. Morda bo to, kar v današnji rubriki svetuje 
Fructal-Alko, marsikomu prišlo prav.

V lepi embalaži lahko kupite 
kavni set Orli. Kaj je to? Razen 
steklenice z Orlijem sta v škatli 
dva kozarca in stojalo z gorilni
kom. Set je lahko prijetno darilo. 
Takšno, ki zaradi svoje izvirnosti 
in posebnosti toplo preseneti.

S pomočjo Orlija lahko pripra
vimo prenekatero sladico. In zdaj, 
ko že diši po praznikih, bo tega na 
mizah še več. Prav zato nam Fruk- 
tal-Alko predlaga tudi nekaj re
ceptov za sladice.

Orli kava
V suhi Orli kozarec nalijemo 0,5 

dl Orlija in prižgemo špiritni goril
nik. Na stojalo položimo kozarec 
in ga enakomerno obračamo nad 
plamenom. Preden vsebina zavre, 
jo prižgemo. Kozarec odstavimo 
in po notranji strani dolijemo tur
ško kavo do gornjega roba napisa.

Po želji lahko pripravljeni pijači 
dodamo tekočo ali stepeno smeta
no in jo gostu ponudimo kar v 
kozarcu. Za več oseb lahko napi
tek pripravimo v džezvi iz jenske
ga stekla. Ko segrevamo Orli, pa

ga, predno zavre, prižgemo z vži
galico.

Flambirane banane
Banan je na našem trgu dovolj, 

zato ta recept ne bo odveč. Za 4 
osebe potrebujemo 4 banane, po
marančni sok, 10 dkg sladkorja, 5 
dkg masla, Orli, sladoled in slad
ko smetano. V večji ponvi raztopi
mo maslo in sladkor, nato dolije
mo pomarančni sok. V to položi
mo banane in jih polijemo z Orli
jem. Čez nekaj časa banane obrne
mo in ko se malo zmehčajo v tem 
soku, jih damo na stekleno ploščo, 
obložimo s sladoledom in sladko 
smetano ter potresemo z mleto ka
vo. Tik preden serviramo polije
mo banane z vročim Orlijem in 
prižgemo.

Flambirane palačinke
Za testo potrebujemo 2 dl mle

ka, 1 jajce in 1 rumenjak, vanilijev 
sladkor, limonino lupino in šče
pec soli. Nadev: sok ene pomaran
če, 10 dkg sladkorja, 1 dl Orlija, 4

dkg masla. Palačinke spečemo in 
jih prepognjene zložimo v ponev, 
v kateri smo pred tem na maslu 
zarumenili sladkor. Dolijemo po
marančni sok in nekaj minut duši
mo, prilijemo Orli in flambiramo 
(prižgemo).

Pomarančna solata
Za to sladico potrebujemo po

maranče, sladko smetano in seve
da Orli. Pomaranče olupimo, na
režemo na tanke okrogle rezine, 
zložimo v skodelico ter prelijemo

z Orlijem. Okrasimo s stepeno 
sladko smetano in ponudimo.

To je torej nekaj receptov za pri
pravo sladic s pomočjo Orlija. To 
je le eden izmed številnih proiz
vodov sadno likerskega kombina
ta Fructal-Alko.

Morda je prav, da vas tokrat tudi 
spomnimo na odlične Fructalove 
sadne sokove, ki so za svojo viso
ko kakovost prejeli številna priz
nanja. Prav sokovi pa bodo morda 
kot nalašč za osvežilo po nepre
spani novoletni noči ali pa za pre
ganjanje mačka.

Kupci in sodelavci nam pišejo

Osmerica iz Celja: Rezar, Kravanja, Šumer, 
Šmajdek

M ercator-Tur is tu 
Ljubljana

Bili smo na izletu v zeleni Irski in, kot pravite, prva večja 
skupina.

Kot prva skupina vam moramo dati vse priznanje za organi
zacijo in vodenje izleta. Do sedaj še nismo imeli tako lepo in 
dobro organiziranega izleta. Potekal je res brez vsakega za
pleta.

Vse priznanje tudi našima vodičema, Makiju Črnetu in Ja
niju Žuglju, predvsem tovarišu Janiju za vso skrb in dobro 
razpoloženje v avtobusu št. 1, ki ga je vodil. Če imate še zveze z 
agencijo v Irski, sporočite tudi Normi, ki nas je vodila, iskreno 
zahvalo, enako tudi šoferju Džimiju.

Želimo si še tako dobro organiziranih izletov in prosimo, da 
nas o tem obvestite.

Še enkrat hvala vsem za dober in lep izlet. Enako posadki 
aviona!

Iz Našega gostinca

Andrej Logar - TOZD Jelka-Hrastnik

Zrezki žarijo

Zrezki žarijo, mast že čvrči, 
ribe dišijo, saj dobre so jedi.
V kuhinjo zahajam, v pisker rad strmim 
spomine obujem, mesa si spet želim.

Tiho je in mirno, sedaj ko ni mesa, 
govedina je draga, še bolj teletina, 
oj kremenatlc, po tebi hrepenim, 
spomine obujam, kost v roki držim.

Kdor nima denarja, zrezkov ne pozna, 
ta le sanja od dobrega mesa.
Jaz pa prepevam, v širni svet strmim, 
krompir natepavam, pa brez mesa živim.

Mile Bitenc

Vse poti 
v Rim *

Novembra je nekaj sto 
turistov poletelo v Rim - 
M-Turist je v večno mesto 
ob Tiberi vabil že od 
zgodnje jeseni.

»Rim je vesel, cvetoč in poln 
skrivnostnih utripov. Mesto vodo
metov, Vie Appie, Konstantinove
ga slavoloka, starokrščanskih in 
cesarskih razsežnosti je neločljivo 
povezano z ritmom sodobnega 
življenja in ljudi, ko so vedno pri
pravljeni sprejeti vas z značilno 
prisrčnostjo...«

Tako so vabili letaki M-Turista 
na to potovanje. Še več so poveda
li. Da v Rimu pečejo dobre pizze 
(Italijani so kajpak pravi mojstri 
za to), da je tudi vino tam odlično. 
In da Rim skriva nešteto zanimi
vosti.

Pa je bilo res tako. Vsak ogled je 
predstavljal doživetje zase: Piazza 
Venezia s spomenikom neznane
mu junaku, pa Kapitol, Kolosej, 
Fontana di Trevi, vatikanski mu
zeji. Tista dva dneva sta bila pre
kratka za vse tisto, kar si lahko 
videl in kar so neutrudno razlagali 
vodiči Maka, Jani in Mišo.

Slovenci pač ne bi bili zadovolj
ni, če ne bi stikali tudi po trgovi
nah. Rim res ponudi marsikaj. Ne
kaj velikih trgovskih ulic je dobe-

Na tej podobici je ponazorjena praktična 
uporaba novega emblema Mercator-Turi- 
sta, ki je bil izbran na izvenkonkurenčnern 
natečaju za izdelavo najustreznejšega em
blema za našo turistično dejavnost. - J. N.

sedno natrpanih s trgovinami, 
vendar moraš biti pri nakupih še I 
kako previden, kajti razlike v ce
nah so marsikje narazumljivo veli
ke. Pa je kljub vsemu vsakdo 
izmed nas odnesel s seboj tudi ne
kaj polnih vrečk vragsigavedi ! 
česa.

Mesto ob Tiberi je navdušilo ta; ! 
ko in drugače. Navdušil pa je tudi 
M-Turist, ki je to potovanje pripra
vil dobro in uspešno. Čeprav še 
mlada turistična organizacija, Pa 
ima že širok krog pristašev. Z na; 
mi je bilo tudi nekaj takšnih, ki 
jim je bilo to potovanje z M-Turi- 
stom že drugo ali celo tretje.

Marsikdo je ob koncu trdno 
sklenil, da ga bo prav M-Turist v 
naslednjem letu spet popeljal v 
svet neznanih lepot.
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Kosilo z naših polic

Mile Bitenc - Studio za ekonomsko propagando

Čaji
Bolj slabo kosilo bi bilo, če bi pred seboj zagledali le skodelico čaja. 

No, to je le naslov rubrike, v kateri predstavljamo izdelke HP Droga 
iz Portoroža. Tokrat smo se odločili za čaje. Zima trka na vrata in v 
teh mrzlih mesecih bodo čaji naši spremljevalci vsepovsod: doma, v 
prijetni družbi na smučanju in, na žalost, tudi takrat, ko si bomo 
zdravili prehlad.

V kopici čajev, ki jih mešajo in 
pripravljajo v Drogi, smo tokrat 
izbrali 5 različnih okusov:
• Bebe čaj je mešanica doma

čega čaja in je namenjen pred
vsem našim najmlajšim. Sestav
ljen je iz šestih različnih zdravil
nih zelišč.
• Planinski čaj ima največ šip

kovih plodov, robidovih listov in 
plodov črnega trna, za boljši okus 
pa so mu dodali še številna druga 
zelišča.

• Prsni čaj ima kar trinajst ra
zličnih zdravilnih zeli.

• Hibiskus in lipa čaj pa sta 
prav tako okusna in verjetno vsem 
že dobro poznana.

Čaji so vsi v filter vrečkah, v 
kartončkih pa je 25 vrečk.

Verjetno bo ravno po najdaljši 
noči v letu marsikomu skodelica 
čaja še kako dobrodošla, ko bo že
lel zbistriti glavo in pregnati 
mačka.

SLOVI N

svetuje, da v trenutkih sreče 
nazdravite s kozarcem 
šampanjca Club Slovin

istočasno želi
vsem delavcem Mercatorja

srečno novo leto

in se zahvaljuje 
za uspešno sodelovanje

Izid žrebanja 
nagradne križanke 
^Coca- 
cola«

ho predpisanega roka je v naše 
Uredništvo prispelo 491 rešitev 
?a6radne križanke Coca-Cola. 
5er je nagrad, ki jih prispeva 
^•ovin, premalo za vse, se je žreb 
^ločil za tele reševalce: 
reklamno torbo Coca-Cola prej- 
2»ejo:
^Ivan Janežič, M-Pekarna Gro-

2. Nada Mišič, M-Nanos, Tozd 
, Sovina, Rakek

Vanja Trplan, SOZD Merca-

Sonja Japelj, M-Rožnik, Tozd 
u°lomiti

Marija Vajda, M-Univerzal, 
Trnava
^*gklamni pepelnik prejmejo:
ba Hribar, M-Velepreskr-

> Tozd Grosist

7. Marija Ivančič, M-Nanos, 
Tozd Izbira, Postojna
8. Brigita Drobnič, M-Velepre- 

skrba, Tozd Grosist
9. Angela Miklič, M-Zarja, 

Ormož
10. Edo Detiček, M-Konditor
11. Milena Artač, M-Velepreskr- 
ba, Tozd Grosist
12. Vida Mejač, M-Rožnik, Tozd 
Preskrba, Tržič
13. Žaga Sivec, M-Velepreskrba, 
Tozd Grosist
14. Bojan Merzdovnik, M-Sadje 
zelenjava

15. Vera Urh, M-Velepreskrba, 
Tozd Trgopromet, Kočevje
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Novoletna nagradna križanka > Viki<

Dragi bralci,
tole je zadnja križanka v letošnjem letu. Naš gost je 

tokrat HP Kolinska in povedati moramo, da so v koš z 
darili segli kar globoko. Za vse tiste, ki bodo do 15. 
januarja 1980 poslali v Studio za ekonomsko propa
gando, Breg 22, Ljubljana, pravilno rešeno križanko, 
smo pripravili kar štirideset nagrad. Tu je dobri de
dek Mraz, ki bo pošteno nagradil vašo prizadevnost. 
Brez žreba seveda tudi tokrat ne bo šlo, nagrade pa so 
takele:

- 10 darilnih paketov Kolinska
- 10 majic Viki
- 10 kap Koloys 

- 10 garnitur značk

Torej, vredno se je potruditi! Na ovojnico obvezno 
pripišite »Križanka Kolinska«. Veliko sreče pri žrebu 
in v novem letu vam želi Kolinska.



Novoletna inventura zasebno kaj tržišče oziroma potrošnik za
hteva.

Jože Renar - M-Rožnik, TOZD Grmada

Nekaj o morali
Nekaj o morali

Tudi enostransko določanje 
prodajnih pogojev za sveže meso, 
kruh, mleko, tobak nima dosti 
zveze z poslovno moralo.

Združevanje sredstev v okviru 
SOZD ne teče tako, kot je dogo
vorjeno - nekatere TOZD se na 
vse mogoče načine izogibajo pla
čevanju - tudi to ni moralno.

O morali smo že dosti slišali in tudi napisanega je bilo že mnogo, tako na primer 
o politični, poslovni, trgovski, potrošniški in celo Mercatorjevi morali.

Dejstvo je, da so naši odnosi v 
delovni organizaciji urejeni s šte
vilnimi zakoni (Zakon o združe
nem delu, o delovnih razmerjih, o 
delitvi OD, o registraciji, o mini
malnih pogojih, ki jih morajo ime
ti trgovski lokali ipd.); urejeni so 
tudi s številnimi samoupravnimi 
sporazumi, z blagovnimi uzanca
mi, pravilniki. Če ne izvajamo za
konov, so za to predvidene sankci
je; kaznovani smo tudi, če ne spo
štujemo samoupravnih sporazu
mov - seveda v lažji obliki. Podob
no je, če ne delamo tako, kot pred
pisujejo blagovne uzance. V celot
nem poslovnem procesu in druž
benoekonomskem življenju pa se 
delovni ljudje vedno preveč ne
moralno in nepravično obnašajo. 
To naše negativno delovanje nam, 
žal, povzroča zelo veliko škodo.

Družba, pa tudi kolektiv, ki sta 
sposobna, da se trajno borita proti 
nepravičnosti, nemorah, zaneslji
vo napredujeta in imata tudi bo
dočnost.

Menim, da ni odveč, če iz množi
ce navedem le nekaj primerov 
očitnega kršenja delovne morale:
- ali prihajamo vsi pravočasno 

na delo? Če ne, izkoriščamo tiste, 
ki prihajajo redno!

- ali se dovolj trudimo za svoje 
zdravje, da ne bi šli po nepotreb
nem v bolniško? Še huje je, če 
zdravi zahtevamo bolniško in gre
mo v stalež (bolniško plača družba 
ali kolektiv, eno in drugo pa smo 
mi!)

- znano je, da imamo v trgovi
nah skupinske norme. Ali se vsi 
trudimo, da delamo po svojih mo
čeh? Če ne, izkoriščamo svoje so
delavce!

- ali trgovski delavci pred no
vim letom, pred prvim majem ali 
za časa inventure ostajamo doma? 
Tudi to je nepravično do kolek
tiva!

- nekateri delavci DO se izre
dno upirajo delati letne inventure 
v naših prodajalnah - to zanesljivo 
ne ustvarja dobrega vzdušja v de
lovni organizaciji;

- ali komisija za delitev OD do
volj pošteno predlaga delavskemu 
svetu od prometa za OD? Če ne, 
spravlja eno poslovalnico oziroma 
kolektiv v priviligiran, drugega, 
pa v nepravičen položaj;

- trgovski delavci trdijo, da de
lajo skoraj vse sobote, nekateri tu
di pozno popoldne in ko se pri
merjajo s tistimi, ki nehajo že v 
petek ob 12. uri, se počutijo priza
dete - tudi to je nepravilno;
- za isto ali podobno delo prej

me nekdo 20,50 pa tudi 100% več 
OD kot drugi - to ni pošteno;

- ali se izogibamo težkih in zo- 
pernih del in jih mora namesto 
nas narediti nekdo drug? Če se, to 
gotovo ni moralno;

- ali se direktor, poslovodja in 
namestnik zavedajo posledic neu
rejenih medsebojnih odnosov (ko 
se niti ne pogledajo, temveč si

drugi drugemu mečejo polena 
pod noge in hote ali nehote vodijo 
svojo politiko, ki pa ni v nobeni 
zvezi z interesi in uspehom kolek
tiva)?

- moralno in neažurno vodenje 
knjigovodstva povzroča veliko 
škodo, kar je nemoralno do kolek
tiva in družbe;

- tudi odnosi dobaviteljev do 
prodajaln so dostikrat na nizki 
stopnji delovne morale.

Na nekem sestanku se predse
dnik dobavitelja dvigne in zelo 
uglajeno in prepričljivo reče: »To
variši, ali je mogoče, da nam neka
teri poslovodje diktirajo, kaj bodo 
od nas kupovali - od nas, ki zdru
žujemo sredstva in gradimo nove 
trgovine, oni pa se nesramno ve
dejo? Kakšna je tu morala?

Na prvi pogled vse lepo in prav, 
ko pa pridete v trgovino vam po
vedo, da je dostava blaga skrajno 
neurejena, cene visoke in kako
vost komaj zadovoljiva.

Ali pa drugi predstavniki doba
vitelja: »Kupovati morate samo od 
nas, če boste od drugih, ne boste 
dobili superrabata, ker bomo mi 
za to poskrbeli.«

Menim, da bi bilo bolj moralno, 
če bi se naši dobavitelji bolj potru
dili z redno in točno dobavo blaga, 
pa tudi na kakovost bi morali ma
lo bolj misliti. Verjetno se ne bi 
bilo od več tudi malo pozanimati,

Potrošniki v samopostrežnih tr
govinah često izkoriščajo naš pre
majhen nadzor in kradejo blago, 
naši trgovski delavci pa morajo 
primanjkljaj plačati iz svojega že
pa. Je to moralno?

Vprašajmo se tudi ali se pri svo
jem vsakdanjem delu obnašamo 
dovolj stabilizacijsko? Ali pravo
časno ugašamo električne peči, 
peči na olje, radiatorje v skladi
ščih gradbenega materiala? Ali 
pustimo, da po nepotrebnem teče 
voda? Ali dovolj skrbimo, da se 
nam blago ne pokvari? Ali troši
mo reprezentanco v mejah odo
brenega? Ali so vsa draga potova
nja resnično potrebna? Ali se do
volj trudimo, da trgovine oziroma 
kupci pravočasno dobivajo blago? 
Ali se dovolj zavzemamo za boljše 
odnose s kupci? Ali ravnamo z 
blagom kot dobri gospodarji? Vse, 
kar ni v mejah dobrega gospodar
jenja je, je nemoralno in ni uskla
jeno z našimi težnjami.

Sodobna, pa tudi bodoča razvita 
humana družba bo zakone prisile 
postopoma zamenjala z zakonoda
jo morale. Z razvojem družbe se 
spreminjajo moralne norme (med 
vojno se je šlo za kilogram kruha 
pred puško, danes pa ga lahko naj
demo v smeteh na tone). Nekdo je 
napisal: »Večnih moralnih vre
dnot ni in nihče se ni že rodil z 
moralnim kompasom«.

Delavci Mercatorja, poskusimo 
vsaj malo več narediti v borbi za 
bolj moralne in bolj pravične od
nose. Kolikor bolj bomo aktivno 
premagovali negativne pojave, ki 
se pojavljajo na vsakem koraku, 
toliko bolj uspešni bomo.

Za tiste ki ne mislijo, da prinašata 
srečo delo in smotrna uporaba člove
ških zmožnosti, je mojster Hvastija 
pripravil tole podobico, da si bodo ob 
njej vrteli knofe - menda pomaga.

Foto: Kancijan Hvastija.

Uredniški odbor glasila Mercator v mandatnem
obdobju 1979-1981

Odbor je bil imenovan na predlog odgovornega urednika 
na 4. zasedanju izdajateljskega sveta glasila, 7. 12.1979.

1. Mile Bitenc .......................................Delovna skupnost SOZD
2. Slavka Damjanovič......................................................M-Rožnik
3. Sonja Dolinšek ............................................. M-Slovenija sadje
4. Anton Kočevar ................................ Delovna skupnost SOZD
5. Vasja Volodja Lenardič ..............................................M-Contal
6. Nada Rihtar........................................................ M-Velepreskrba
7. Mirko Vaupotič .............................. .. M-Sadje zelenjava

Odbor se je konstituiral na 1. redni seji 14. 12. 1979 in iz 
svojega sestava izvolil za predsednico vnovič Nado Rihtar, 
za njenega namestnika pa Mileta Bitenca.

Nada Rihtar - ponovno predsednica uredniškega odbora časopisa 
»Mercator« Foto: Jože Rozman

Potekel 
natečaj 
za najboljše 
prispevke 
vseh zvrsti v 
letu 1979

Z decembersko številko 
glasila je potekel natečaj 
najboljših objavljenih pri
spevkov vseh zvrsti v časo
pisu Mercator v letu 1979. Z 
njim je uredniški odbor že
lel dvigniti raven pisanja 
in spodbuditi k sodelova
nju dosedanje in nove sode
lavce.

Že sedaj lahko ugotovi
mo, da glede pestrosti v 
zvrsteh nismo pridobili 
(originalna karikatura 
ipd.), da pa smo spodbudili 
krtičnost pa tudi večjo an
gažiranost nekaj sodelav
cev.

Na seji 14. 12. 1979 je ure
dniški odbor imenoval tri
člansko komisijo, ki bo na 
podlagi temeljne vsebinske 
zasnove in uredniške politi
ke pripravila metodologijo 
in ožji izbor kandidatov za 
nagrade ter predlog predlo
žila uredniškemu odboru 
na seji meseca februarja, ko 
bodo rezultati tudi objav
ljeni.

Nedavni psihozi na rob

Alenka Srdič — Delovna skupnost SOZD

V teh praških je 
»nekaj več« ...

»Praškasta« mrzlica, ki se je začela pred nekaj tedni, (saj ne vem 
natančno, kdaj), me je pošteno razjezila. Pa ne, da bi mi ostalo v teh 
dneh kaj umazanega perila, ampak zaradi obnašanja naših potrošni
kov in polemik po časopisih ter hudih besed po trgovinah. Tudi 50- 
kilogramske zaloge nimam doma in sredi najhujšega povpraševanja 
po prašku se nisem potrudila za kakšno vrečko več »po zvezah«, če ne 
bi šlo drugače. Večina ljudi mi ni verjela, da sem krizo pralnih 
praškov preživela z dvema kilogramoma praška, in ko mi je pošel, 
sem ga dobila spet v trikilogramski vrečki. Res ni persil ali mixal, v 
katera običajno najbolj verjamemo, ampak mond, perilo pa je prav 
tako oprano; in ko vsipam prašek v pralni stroj, imam občutek, da ni 
med mixalom in mondom nobene razlike (tisto »nekaj več« ne po
meni dosti).

Ob vseh »praškastih peripeti
jah« prične človek razmišljati, 
kakšno je naše tržišče (pod tem 
pojmom razumem predvsem od
nose med proizvajalnimi in trgov
skimi organizacijami), predvsem 
pa dohodkovni odnosi, ki naj bi 
pomenili novo kvaliteto v zgolj 
tržnih odnosih? Nikjer med novi
cami nisem zasledila, da bi proiz
vajalec, ki ta hip ne more ponuditi 
ustrezne količine proizvodov, ni 
pozval konkurenčno OZD, da pre
skrbi trgovini manjkajoče artikle. 
Ali je res strah za tržišče močnejši, 
kot pa cilj, da se zadosti potrebam 
potrošnikov? Mislim, da bi morali 
razvijati prave dohodkovne od
nose prav v smeri reševanja teh 
vprašanj, predvsem takrat, ko ne
kega artikla zmanjka, vendarle na 
posameznem delu tržišča, ne v ju
goslovanskem prostoru. Še je kri
za splošna (npr. pri energiji) bi 
morali reševati te probleme druž
no v vsej Jugoslaviji.

Zaradi popolnoma sistemsko 
neurejene cenovne politike - ni še 
zakona, ki bi urejal to področje - v

praksi kar mrgoli administrativ
nih odločitev, katerih učinki so 
prav nasprotni od tistega, kar bi 
pričakovali. Ena najboljših odloči- 
tev bi bila, da bi proizvajalcem do
volili intervencijski uvoz surovin 
pa prekinitev proizvodnje in 
zmanjšanih dobav sploh ne bi 
bilo.

Druga plat smo potrošniki in tr
govci. Ko se nam le zazdi, da se 
obeta kakšna podražitev, ali pa da 
bo nekaj časa nekega artikla manj 
kot običajno, se založimo, da je 
veselje, in nas pri tem nič ne moti, 
če nam čez čas postane olje žalta
vo, sladkor in pralni prašek se 
spremenita v kepe, ker ju hranimo 
v neustreznih prostorih. Ne zale
žejo nobena obvestila in prepriče
vanja, dobesedno izropamo trgo
vine in nam zato ni žal niti denarja 
niti časa.

Vsi tisti, ki delamo v Mercator
ju, pa ni niti nujno v trgovini, smo 
morali v teh dneh požreti marsika
tero bridko na račun založenosti s 
pralnim praškom. Včasih grešimo

tudi sami. Ko je potrošniška mrzli
ca še na začetku, potem večina od 
nas prijateljsko svetuje znancem, 
sosedom in dobrim strankam po 
poslovalnicah: »Založite se s tem 
in tem blagom, kar vam iz zaupnih 
virov, da ga bo zmanjkalo!«. S tem 
je naša vest pred znanci čista, ne
vede pa potenciramo potrošniško 
mrzlico do neslutenih meja. Prav 
na tem področju bi morali skupaj 
s sredstvi javnega obveščanja de
lovati bolj vzgojno, na žalost pa 
smo to priložnost prepozno dobili 
v roke.

V televizijski oddaji, v kateri je 
bilo govora o navadah Slovencev, 
je prof. Černe ugotovil, da ni nič 
slabega v tem, da smo potrošniška 
družba, saj ustvarjamo materialne 
dobrine zato, da jih trošimo. Pro
blem pa nastopi ob trošenju, kdaj 
je to še smotrno in kdaj ni več 
zadovoljitev nekih potreb, ampak 
le še kopičenje dobrin zaradi užit
ka in zaradi strahu, da jih bo 
zmanjkalo. Taki potrošnji ni več 
cilj zadovoljitev potreb in ji pač ne 
moremo reči, da je zdrava.

jRH
j
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Glasilo delavcev in združenih kmetov SOZD Mercator, n.sub.o., Ljubljana, Aškerčeva 3, - Izdaja Center za obveščanje SOZD - Uredništvo: Aškerčeva 3, Ljubljana - Ureja uredniški odbor: Mile 
Bitenc, Slavka Damjanovič, Sonja Dolinšek, Anton Kočevar, Vasja Lenardič, Nada Rihtar in Mirko Vaupotič - Odgovorni urednik Jaro Novak (telefon: 23-424) - Novinar Jože Rozman (telefon: 
21-488) - Lektor Matjaž Marinček - Tehnični urednik Dušan Lajovic - Oblikovana zasnova Jaro Novak - Tisk ČGP Delo - Oproščeno temeljnega davka od prometa proizvodov - Izhaja zadnji 
petek v mesecu - Glasilo prejemajo delavci, kmetje, učenci v gospodarstvu in upokojenci sozda Mercator - Naklada: 11.600 izvodov.


